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Bezpečnosť v mestských
školách spĺňa
vyššie štandardy
Oproti iným mestám sú naše 
školské zariadenia z hľadiska 
bezpečnosti o pár krokov napred, 
prispela k tomu najmä tragédia v 
susedných Vrútkach.

Modernizácia verejného
osvetlenia prinesie

mestu značnú úsporu
Prvá etapa rekonštrukcie verejného 

osvetlenia bude pozostávať z výmeny  
5 607 kusov svietidiel a doplnenia ďalších 

280 kusov. Aktuálne sa pripravuje verejné 
obstarávanie na zhotoviteľa.
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Na martinskom atletic-
kom štadióne so špičkovou 
tartanovou dráhou sa počas 
sezóny koná množstvo 
rôznych súťaží. V budú-
com roku si ich z pohodlia 
tribúny vychutnajú už aj di-
váci. A nielen to, nevyhnut-
ného zázemia sa dočkajú aj 
samotní športovci, tréneri 
i rozhodcovia.
 

Bolo to 2. septembra 2020, 
keď sa v areáli Spojenej školy 
v Martine slávnostne otvo-
ril atletický štadión. Jeho 
súčasťou je zatiaľ 400-met-
rový atletický ovál s ôsmimi 
dráhami (v prípade potreby aj 
s vodnou priekopou) a via-
ceré sektory pre technické 
disciplíny – skok do piesku, 
skok do výšky, skok o žrdi, 
hod diskom, hod kladivom 
a vrh guľou.

Množstvo súťaží
Odvtedy sa na štadióne 
uskutočnili desiatky prete-
kov, najmä mládežníckych 
a žiackych, a to aj na najvyššej 
slovenskej úrovni. Oproti 
predchádzajúcemu stavu, keď 
sa zväčša trénovalo len na ma-
lej dráhe na Východnej ul., sa 
výrazne zlepšili aj podmienky 
pre martinský atletický klub, 
čo sa odzrkadľuje aj na ich 

dosiahnutých výsledkoch.
„Štadión však slúži aj žiakom 
a pedagógom Spojenej školy 
v rámci vyučovania hodín 
telesnej a športovej prípravy, 
organizátorom stredoškol-
ských súťaží, konajú sa tu 
Turčianske hry mládeže a na 
svoje si prídu aj rekreační 
športovci," doplnil Jozef 
Zanovit, niekdajší riaditeľ 
Spojenej školy a v súčasnosti 
podpredseda OZ Štadión.

Prvá etapa výstavby atletic-
kého štadióna stála viac ako 
2 milióny eur a na jej financo-
vaní sa okrem mesta Martin 
a Žilinského samosprávneho 
kraja (obe samosprávy inves-
tovali 850-tisíc eur) podieľal 
aj Slovenský atletický zväz 
(400-tisíc eur). Obrovský kus 

Atletický štadión v deň jeho slávnost-
ného otvorenia.  

Foto: Milan Petržel

práce pri výkupe pozemkov 
odviedlo aj OZ Štadión. „Cie-
ľom občianskeho združenia 
bolo koordinovať prácu okolo 
investora a samotnú výstavbu. 
Taktiež získať finančné pros-
triedky na podporu projektu. 
Naše prvé valné zhromaždenie 
uskutočnené 30. mája 2011 
potvrdilo správnosť myšlienky 
a úlohy združenia. Za trinásť 
rokov práce občianskeho 
združenia sme od sponzorov 
získali 106-tisíc eur. Väčšina 
z nich išla na výkup pozemkov 
pod budúci štadión," povedal 
Alexander Lilge, predseda OZ 
Štadión.

Ide sa ďalej
Po viac ako troch rokoch 
sa na atletický štadión opäť 

vrátili stavebné mechanizmy. 
Na konci jesene bola začatá 
výstavba I. etapy tribúny so 
zázemím. Situovaná je v zá-
padnej časti štadióna a po jej 
dokončení prinesie potrebný 
komfort nielen pre divákov, 
ale aj pre športovcov, tréne-
rov, rozhodcov, funkcionárov 
i médiá. 

Súčasťou tribúny budú totiž 
aj šatne, sociálne zariadenia, 
rôzne boxy, technické miest-
nosti, sklady a počíta sa aj 
s priestormi na regeneráciu. 
Kapacita hľadiska bude zatiaľ 
520 divákov.

Dodávateľom stavby je firma 
Adifex Bratislava. Stavenisko 
jej bolo odovzdané v októbri 
2023, koniec stavby je naplá-
novaný na začiatok roku 2025. 
Zatiaľ idú podľa stanoveného 
časového harmonogramu. 
Začiatočné práce súvisiace so 
založením stavby už majú za 
sebou, hotové sú už aj inži-
nierske siete pod tribúnou 
a v týchto dňoch (na konci 
januára, pozn. red.) sa mon-
tuje už železobetónový skelet 
samotnej tribúny. Cena diela 
bola vysúťažená vo verejnom 
obstarávaní na 1 895 000 eur, 
pričom 920 421 eur poskyt-
ne mestu Fond na podporu 
športu.

Roman Kopka

Atletický štadión sa rozšíri 
o tribúnu s dvomi podlažiami, 
pomôže divákom i športovcom

Tribúna bude mať po dokončení zatiaľ 
kapacitu 520 divákov. Foto: archív 

mesta Martin / Miroslav Hamar
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Prvá etapa rekonštrukcie 
verejného osvetlenia bude 
pozostávať z výmeny 5 607 
kusov svietidiel a doplnenia 
ďalších 280 kusov. 
 

Verejné osvetlenie v Martine 
má už najlepšie časy dávno za 
sebou. Je energeticky nehos-
podárne, morálne i technic-
ky zastarané. Aj toto zásadné 
konštatovanie priniesol 
komplexný audit verejné-
ho osvetlenia, ktorý si ešte 
v roku 2019 dala vypracovať 
martinská radnica.

Odvtedy sa hľadali čo naj-
efektívnejšie možnosti ako 
dospieť k zásadnej rekon-
štrukcii verejného osvetlenia, 
ktorá je nielen technicky, 
ale i finančne značne nároč-
ná. Spočiatku sa uvažovalo 
o forme verejno-súkromného 
partnerstva, no napokon naš-

lo mesto zaujímavý spôsob fi-
nancovania prostredníctvom 
Environmentálneho fondu, 
z ktorého môže radnica čer-
pať výhodný úver až do výšky 
5 miliónov eur so splatnosťou 
na 20 rokov a pri úroku 0‚1 
percenta. Tento úver je bez 
ďalších poplatkov a navyše zá-
väzky voči Environmentálne-
mu fondu sa nezapočítavajú 
do celkovej sumy dlhu miest 
a obcí.

S touto alternatívou fi-
nancovania súhlasilo vlani 
v auguste aj mestské zastu-
piteľstvo, hlasovalo za ňu 16 
poslancov, 9 boli proti a 1 sa 
zdržal hlasovania.

Rekonštrukcia na etapy
Rekonštrukcia verejného 
osvetlenia sa uskutoční 
v dvoch etapách. Aktuálne 
sa aj v spolupráci s Fakultou 
elektrotechniky a informač-

nej technológie Žilinskej 
univerzity v Žiline, finišuje 
s prípravami na prvú. V janu-
ári sa už uskutočnilo 1. kolo 
prípravných trhových konzul-
tácií, v polovici februára bude 
druhé. Následne bude mesto 
pripravovať podklady pre 
súťaž a potom je už na rade 
samotné verejné obstarávanie 
na výber zhotoviteľa. Ak bude 
úspešné, s rekonštrukciou sa 
začne už o pár mesiacov.

„Prvá etapa modernizácie 
predstavuje dôležitý krok 
k efektívnejšiemu využíva-
niu elektrickej energie, čím 
prispievame výrazne k eko-
nomickej efektivite. Okrem 
výrazného zníženia spotreby 
elektriny sú hlavnými benefit-
mi tejto modernizácie zvý-
šenie bezpečnosti verejných 
priestorov, možnosť nastave-
nia svietivosti podľa aktuál-
nych potrieb, optimalizovaný 
rozptyl svetla zo svietidiel, 
ako aj implementácia techno-
lógií schopných merať a ana-
lyzovať dôležité hodnoty, ako 
napríklad teplotu, vlhkosť 
a prachové častice vo verej-
nom priestore. Tieto inovácie 
nám umožnia lepšie reagovať 
na potreby našich občanov 
a zároveň prispieť k ochrane 
obyvateľov mesta," povedal 
Adam Žilák, viceprimátor 
mesta Martin.

Čo je v pláne
Modernizácia verejného 
osvetlenia v meste Martin 
bude pozostávať z výmeny 
5 607 kusov a doplnenia 280 
kusov svietidiel. Zvyšných 
225 kusov svietidiel ostane 
pôvodných bez zmeny. V pia-
tich prípadoch bude nutné 
v trase existujúceho verej-
ného osvetlenia doplniť stĺp 
pre osvetlenie priechodu pre 
chodcov. Toto všetko by malo 
priniesť úsporu viac ako 50 
percent spotreby elektrickej 
energie.

Verejné osvetlenie s LED 
svietidlami a viacerými 

smart možnosťami bude 
možné po modernizácii jed-
noduchým spôsobom regu-
lovať, a to prostredníctvom 
riadiaceho systému. V praxi 
to znamená, že k jednotli-
vým svietidlám, skupinám 
svietidiel na úrovní ulíc, 
resp. lokalít alebo v celej 
sústave verejného osvetlenia 
bude možné priradiť rozličné 
spínacie a stmievacie režimy 
podľa časových úsekov alebo 
dní. Naopak, tam, kde to 
bude nevyhnutné, umožňuje 
ponechať kritické dopravné 
úseky osvetlené s potrebnou 
intenzitou bez regulácie.

Navyše, moderný dizajn 
svietidiel prináša okrem lep-
šej estetickej stránky aj envi-
ronmentálne vlastnosti, t. j. 
priaznivé pre životné pros-
tredie z hľadiska vyžarovania 
rušivého svetla do horného 
polpriestoru a vyhotovenia 
svietidiel z recyklovateľných 
materiálov, odklon od pou-
žitia technológie s použitím 
ťažkých kovov – vysokotlako-
vé výbojky predstavovali na 
konci životnosti nebezpečný 
odpad, keďže v horáku výboj-
ky bola prítomná ortuť.

Druhá etapa je časovo i fi-
nančne náročnejšia. Zhruba 
rok treba na prípravu projek-
tovej dokumentácie a ďalšie 
dva na samotnú realizáciu. 
Mesto by to stálo odhadom 
10‚5 milióna eur.

„V druhej etape bude treba 
zabezpečiť bezpečnú sústa-
vu existujúceho verejného 
osvetlenia odstránením 
predovšetkým havarijných 
stavov (výmena havarijných 
stožiarov, káblových vedení, 
opravy rozvádzačov) a za-
bezpečenie udržateľnosti 
funkčnej sústavy po dobu 
ďalších 20–25 rokov. Spočíva 
vo výmene starých stožiarov, 
výmene poruchových zem-
ných káblov. V tejto etape 
prebehne aj regulácia ističov 
(ich výkonu) v rozvodných 
skriniach, kde dôjde k ďalšej 
úspore na poplatkoch za isti-
če,“ uvádza sa v predkladanej 
správe. 
 Roman Kopka

Súčasný stav verejného osvetlenia 
v meste je nevyhovujúci, pripravuje sa 
jeho modernizácia.
Foto: archív mesta Martin

S modernizáciou verejného 
osvetlenia by sa malo 
začať už v tomto roku, 
prinesie výraznú úsporu 
v spotrebe elektrickej 
energie 
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Súkromná základná škola Tomáša Zanovita 
Vás srdečne pozýva na 
Deň otvorených dverí , 

ktorý sa uskutoční dňa 28.2.2024 (streda)  
v čase od 8,30 do 16,00 hod. 

Pripravili sme pre Vás: 
-  prehliadku priestorov školy,  tried, ich vybavenie 
- atmosféru našej školy 
- stretnutie s pedagógmi 

                              Radi odpovieme na Vaše otázky. 
                                                   Tešíme sa na Vás!  

Vysoká teplota, svalová 
slabosť, hnačky, zvracanie, 
nechutenstvo. Tak s taký-
mito zdravotnými ťažkosťa-
mi sa borí čoraz viac ľudí, 
predovšetkým však deti do 
14 rokov.
 

V piatom kalendárnom týžd-
ni bolo v okrese Martin hláse-
ných 1 477 akútnych respirač-
ných ochorení a 35 prípadov 
ochorenia Covid−19. Pre 
zvýšenú chorobnosť detí bol 
od 5. kalendárneho týždňa 
k 7. februáru v Martinskom 
okrese prerušený výchovno-
-vzdelávací proces v 4 mater-

ských a v 2 základných ško-
lách. Pre zvýšenú chorobnosť 
personálu boli zatvorené aj 2 
školské jedálne. Zakázané sú 
aj návštevy v nemocnici a to 
až do odvolania.
 „My už to máme za sebou, 
najprv sme sa borili s covi-
dom, a aby toho nebolo dosť, 
potom nás ešte potrápila 
chrípka. Skoro tri týždne 
trvalo, kým sme sa z toho 
všetci piati dostali. Chorobu 
sprevádzali aj horúčky, jedno 
z našich detí často zvraca-
lo," povedala Martinčanka 
Zuzana.

Riaditeľka Regionálneho 
úradu verejného zdravotníc-

tva v Martine Tatiana Čer-
veňová v tejto súvislosti pre 
Martinské noviny povedala, 
že na základe laboratórnych 
analýz „sme v regióne Turiec 
zachytili cirkuláciu vírusov 
Parainfluenza, RSV, SARS-
-COV−2, A H 209, ale aj bližšie 
nešpecifikovanú chrípku 
typu A. Aktuálna chorobnosť 
na akútne respiračné ochore-
nia je vyššia ako očakávaná, 
rovnako je vyššia ako bola 
v tomto období vlani."

Hygienici aj na základe 
týchto poznatkov neodporú-
čajú v školských kolektívnych 
zariadeniach organizovať 
v interiéroch hromadné 
podujatia, ako sú karnevaly, 
športové akcie a pod., až do 
času zlepšenia epidemiologic-
kej situácie s akútnymi respi-
račnými ochoreniami. Ďalej 
je podľa ich odporúčania 
dôležité dôsledne vykonávať 
ranný filter detí, priebežne 
sledovať chorobnosť spôsobe-
nú respiračnými ochorenia-
mi a v prípade absencie detí 
nad 20 % kontaktovať RÚVZ 
so sídlom v Martine.

„Očakávame, že chorob-
nosť spôsobená respiračnými 
ochoreniami bude kulmino-
vať v siedmom kalendárnom 
týždni, situáciu potom zlepšia 
jarné prázdniny, ktoré budú 
v našom regióne od 17. do 
25. februára," podotkla Tatia-
na Červeňová a odporučila 
verejnosti dodržiavať zák-
ladné pravidlá pri prevencii 
respiračných ochorení.

„Nezabudnúť intenzívne 
vetrať miestnosti, dôležité je 
sa vhodne obliekať vzhľadom 
na počasie, ktoré sa často 
mení. Samozrejmosťou je dô-
kladné umývanie rúk a pokiaľ 
sa dá je vhodné vyhýbať sa 
väčším kolektívom."

Ak už máme príznaky ocho-
renia (svalová slabosť, horúč-
ka, zvracanie, nechutenstvo), 
tak je treba ochorenie vyležať, 
piť veľa tekutín, konzumovať 
ľahšiu stravu, vhodné sú naj-
mä silnejšie vývary. Dopriať si 
treba ovocie a zeleninu a od-
porúča sa aj užívať vitamín C 
vo zvýšených dávkach.

Roman Kopka

Počet respiračných 
ochorení v Martine 
postupne narastá

V nedeľu 28. januára, vo 
veku nedožitých 58 rokov, 
nás po krátkej a ťažkej 
chorobe navždy opustila 
kolegyňa Janka Cikharto-
vá. Odišla tak rýchlo, a tak 
nečakane, že sme všetci 
ostali v šoku a dodnes sa 
nám to nechce ani uveriť. 
Žiaľ, život prináša aj takéto 
bolestné rany…

Súčasťou nášho redakč-
ného kolektívu bola Janka 
Cikhartová od vzniku 
Martinských novín v roku 
2020. Pozorne sledovala 
politické dianie na Sloven-
sku, no venovala sa najmä 
komunálnej politike v Mar-
tine, v minulosti spravo-
dajsky mapovala rokovania 
mestského zastupiteľstva. 
Jej posledný článok, ktorý 
napísala, bol venovaný 

mestskej polícii. Vtedy nám 
ani vo sne nenapadlo, že 
bude posledný.

Janka, ďakujeme Ti 
za tvoju prácu pre našu 
redakciu, za všetky nápady 
a postrehy.

Česť Tvojej pamiatke, ni-
kdy na Teba nezabudneme.

Celej rodine vyjadrujeme 
úprimnú sústrasť.

Redakcia
Martinských novín

Janka naša, odpočívaj v pokoji

R24-02-02
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Šťastným rodičom Macá-
kovcom blahoželal k naro-
deniu prvej Martinčanky 
roku 2024 primátor Ján 
Danko.
 

S malou Nelkou sme sa zo-
známili len pár hodín po jej 
narodení. Keď sme ju boli po 
prvý raz navštíviť, spinkala 
v maminom náručí v pôrod-
nici. O niekoľko dní sme ju 

videli znovu, a to už na radnici 
u primátora Jána Danka, kto-
rý pozval jej rodičov Michala 
a Kristínu Macákovcov na 
stretnutie, aby im osobne 
s kyticou kvetov zablahoželal 
k narodeniu prvého martin-
ského dieťatka v roku 2024. 
Poďakoval im tiež za to, že roz-
šírili počty obyvateľov mesta 
Martin.

A nezostalo len pri slovách, 
na pamiatku tohto stretnutia 
si rodičia domov odniesli aj 
pamätný list, ktorý bol veno-
vaný malej Nelke. Potom si 
prevzali aj praktický darček, 
a to veľký balík plienok.

„Pozvanie od pána primáto-
ra nás milo prekvapilo a sme 
veľmi radi, že sme sa tu takto 
stretli," povedal šťastný ocino 
Michal Macák, ktorého špor-
tová verejnosť pozná aj ako 
hráča martinského hádzanár-
skeho klubu.

Michal bol aj pri pôrode 
svojej dcérky a nielen svojej 
manželke, ale všetkým ženám 
vyjadril veľký obdiv za statoč-
nosť a to, ako zvládajú pôrod. 
„Na jednej strane to bol pre 
mňa určite veľký zážitok, na 

druhej som sa ale niekedy cítil 
úplne bezmocne, lebo som 
nemohol nič urobiť. Ďakujem 
všetkým lekárom a zdravotní-
kom, ktorí pomáhajú deťom 
prísť na svet," povedal Michal 
Macák.

Od maminy Kristíny sme sa 
ešte dozvedeli, že Nelka je cez 
deň pokojné dieťa, ale v noci 
dáva o sebe niekedy poriadne 
vedieť.

„Ale asi to nie je nič ne-
zvyčajné, ocino pomáha, 
takže všetko k spokojnosti 
zvládame," smiala sa Kristína 
Macáková.

Primátorovi Jánovi Dankovi 
toto stretnutie s malou Nelkou 
a jej rodičmi pripomenulo 
jeho pôsobenie v nemocnici, 
kde pracoval ako lekár.

„Veľakrát som bol prvým 
mužom, ktorý chytil novo-
rodeniatko do rúk a tešil sa 
z toho. Ale aj ako primátor 
mám radosť, že sa v Martine 
deti rodia, hoci menej ako 
v minulosti. Verím však, že 
sa to skôr či neskôr otočí a že 
počty narodených Martinča-
nov budú opäť stúpať. Nelke 
prajem veľa zdravia, šťastia 
a lásky, nech sa jej v živote 
darí. Som rád, že sme sa pri 
tejto príležitosti spolu zozná-
mili a v živote im želám len to 
najlepšie." Roman Kopka

Stretnutie sa začalo na 
radnici, následne pani 
veľvyslankyňa zavítala aj do 
Slovenskej národnej kniž-
nice.
 

V utorok 30. januára, v deň 
76. výročia úmrtia Móhan-
dása Karamčanda Gándhího, 
navštívila naše mesto veľvy-
slankyňa Indie na Slovensku 
Apoorva Srivastava. Vzácnu 
návštevu privítal primátor 
Ján Danko spolu s vicepri-
mátorom Adamom Žilákom 
a prednostom mestského úra-

du Martinom Cingelom. „Bolo 
to veľmi milé a priateľské 
stretnutie. Diskutovali sme 
spolu o možnostiach kultúrnej 
výmeny a zlepšovania slo-
vensko-indických vzťahov vo 
vzdelávaní, ale aj investičnej 
činnosti," priblížil možnosti 
vzájomnej spolupráce Ján 
Danko, primátor Martina.

Pani veľvyslankyňa na mar-
go stretnutia s vedením mesta 
podotkla, že v prvom rade sa 
rozprávali o prestížnej lekár-
skej fakulte a možnostiach 
štúdia indických študentov 
v Martine.

„Vieme si však predstaviť 
aj spoluprácu v kultúrnej 
oblasti. Napríklad, počas 
leta by mohli u vás vystupo-
vať naši umelci a vaši u nás."

Veľvyslankyňa Indie, naj-
ľudnatejšej krajiny na svete, 
tiež ocenila, že Martin je 
jediným mestom na Slo-
vensku, kde je jedna z ulíc 
pomenovaná po indickom 
vodcovi. Veľmi si váži aj 
skutočnosť, že v Slovenskej 
národnej knižnici sa nachá-
dza aj Gándhího socha, kde 
mu následne po stretnutí na 
radnici prejavila úctu. (KP)

Malá Nelka má 
už za sebou aj prvú 
oficiálnu návštevu

Manželia Macákovci prijali pozvanie na 
radnicu. Primátorovi Jánovi Dankovi 
predstavili dcérku Nelku, ktorá je prvým 
martinským dieťaťom roku 2024. 
Foto: archív mesta Martin

Veľvyslankyňa Indie navštívila naše mesto

Veľvyslankyňa Indie Apoorva Srivastava 
navštívila naše mesto v deň 76. výročia 
úmrtia Móhandása Karamčanda Gánd-
hího, vodcu indického národa v boji za 
nezávislosť. 
Foto: archív mesta Martin
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Oproti iným mestám sú naše 
školy z hľadiska bezpečnosti 
o pár krokov napred, prispe-
la k tomu najmä tragédia 
v susedných Vrútkach.
 

Nepochopiteľné brutálne vy-
číňanie študenta Filozofickej 
fakulty Karlovej univerzity 
v Prahe z konca minulého 
roku, ktorý v útrobách svojej 
alma mater pripravil o život 
15 ľudí a mnohých ďalších 
po šialenom útoku zranil, 
otvorilo aj na Slovensku 
tému bezpečnosti školských 
zariadení.

Ministerstvo vnútra 
v spolupráci s ministerstvom 
školstva na tragickú udalosť 
u našich západných susedov 
reagovalo spustením bez-
pečnostného auditu formou 
dotazníka na všetkých zák-
ladných a stredných školách. 
Dotazník má poukázať na 
slabiny a medzery v zabezpe-
čení konkrétnej školy.

„Následne sa vypracuje sys-
tém odporúčaní na zvýšenie 
opatrení pre konkrétnu školu. 

Plošne spracované informácie 
zo škôl poslúžia ako výcho-
diskové údaje pre metodiku 
k zvyšovaniu bezpečnosti na 
jednotlivých úrovniach škôl,“ 
odôvodňoval potrebu auditu 
ešte začiatkom nového roku 
minister vnútra Matúš Šutaj 
Eštok.

Ako je to u nás
Školy v zriaďovateľskej pôsob-
nosti mesta Martin sú v ob-
lasti bezpečnosti v porovnaní 
s inými školskými zariadenia-
mi na Slovensku o pár krokov 
napred. Po tragédii v Spojenej 
škole vo Vrútkach z 11. júna 
2020, keď mladý muž nožom 
smrteľne zranil zástupcu ria-
diteľky školy Jaroslava Budza 
a šialene útočil aj na žiakov 
a zamestnancov školy, prijalo 
mesto Martin viacero bezpeč-
nostných opatrení. O tom, 
ako v praxi fungujú, sme sa 
sami presvedčili.

Začali sme v ZŠ na Ulici 
Nade Hejnej v Jahodníkoch, 
ktorá má viac ako 600 žiakov. 
Po Hurbanke je to druhá 
najpočetnejšia mestská škola. 

Dvere do budovy boli zam-
knuté, dnu nás po ohlásení 
pustila až pani vrátnička.

„Máme stálu službu na 
vrátnici, počas celého dňa je 
škola zamknutá. Dnu ne-
púšťame ani rodičov, ktorí 
odprevádzajú deti do školy 
alebo si po ne po vyučovaní 
prídu. Ak niekto zazvoní 
počas vyučovania, s návšte-
vou komunikuje služba. Ak 
sa potrebujú rodičia alebo 
blízki príbuzní napríklad 
skontaktovať s dieťaťom, 
zájdeme poňho do triedy. Sú 
to väčšinou prípady, keď si 
žiaci niečo doma zabudnú. Či 
už sú to napríklad pomôcky 
do školy alebo čip na vydáva-
nie obedov v školskej jedálni," 
vysvetľovala Monika Grejtá-
ková, riaditeľka školy.

„Takýto postup nám s man-
želkou vôbec neprekáža, nao-
pak, hodnotíme to veľmi pozi-
tívne, keďže ide o bezpečnosť 
detí. Ak je systém nastavený, 
treba ho dodržiavať a nie ob-
chádzať, inak by nefungoval," 
povedal na margo pravidiel 
rodič Miroslav Seman.

Spolupráca s políciou
Areál školy v Jahodníkoch, 
ktorý je pomerne rozsiahly, 
monitorujú aj kamery. Sú 
napojené na kamerový systém 
mestskej polície, čo je ďalšie 
veľké plus. Navyše, všetky ško-
ly v zriaďovateľskej pôsobnosti 
mesta sú vybavené aj núdzo-
vým tlačidlom. Inštalované 
boli po udalostiach vo Vrút-
kach. Ak dôjde k ohrozeniu 
školy, stlačením tlačidla sa 
spustí poplach. Signál zalar-
muje mestskú políciu, ktorá 
okamžite aj v spolupráci so 
štátnou políciou koná. Stla-
čením tlačidla je automaticky 
spustené aj hlásenie v škol-
skom rozhlase, ktoré peda-
gógov, zamestnancov školy 
a žiakov upozorňuje na útok 
a informuje ich o tom, čo majú 
robiť a ako sa v danej situácii 
zachovať.

„Našťastie, ešte sme toto 
tlačidlo nemuseli použiť. 
Plánujeme tak urobiť skúšob-
ne, aby sme si v spolupráci 
s bezpečnostnými zložkami 
vyskúšali aj takúto situáciu," 
povedala Monika Grejtáková, 
ktorá nás informovala ešte 
aj o tom, že škola v oblasti 
bezpečnosti spolupracuje od 
predchádzajúceho školského 
roku aj s konkrétnym policaj-
tom z Obvodného oddelenia 
PZ SR Martin – východ.

„Ak si nie sme v niečom istí, 
môžeme sa naňho kedykoľvek 
obrátiť. Aj na tejto skutoč-
nosti vidieť, že sme v Martine 
o niečo popredu, keďže takéto 
opatrenie chce v súčinnosti so 
školami po audite aplikovať 
aj minister vnútra," podotkla 
Monika Grejtáková, riaditeľka 
ZŠ na Ulici Nade Hejnej.

V ZŠ Alexandra Dubčeka 
na Severe stálu službu nema-
jú, napokon škola má viac 
objektov, a jej zabezpečenie 
touto formou by bolo kompli-
kované, nehovoriac o ekono-
mických dopadoch. Budovy 
sú však zamknuté, pohyb osôb 
pri dverách monitoruje tzv. vi-
deovrátnik.

Bezpečnosť žiakov je v každej 
škole prioritou. 
Foto: Roman Kopka

Bezpečnosť v mestských 
školách: Zamknuté vchodové 
dvere, kamerový systém a aj 
núdzové tlačidlo
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„Ide o kontrolu vizuálnu, 
na monitore vidíme, kto do 
školy prichádza. Zároveň 
cez mikrofón komunikuje-
me s návštevou. Pýtame sa, 
za akým účelom prišla a čo 
potrebuje vybaviť. Koncom 
roka 2020 bolo aj u nás inšta-
lované bezpečnostné tlačidlo. 
Použili sme ho len skúšobne 
a, samozrejme, v súčinnosti 
s mestskou políciou. Bolo dob-
ré si vyskúšať takúto stresovú 
situá ciu a nacvičiť si, ako sa 
počas nej správať. Verím, že 
ostrý poplach nikdy nezažije-
me, ale je dobre byť priprave-
ný," myslí si Dana Brezňanová, 
riaditeľka školy.

Od nej sme sa ďalej dozvede-
li, že vonkajší priestor školy 
je monitorovaný kamerami, 
nimi je zaznamenávaný pohyb 
osôb v areáli, ale aj presun 
žiakov medzi jednotlivými 
budovami. Aj takto sa škola 
v rámci svojich možností snaží 
eliminovať možné nebezpe-
čenstvo.

„Raz kamery zaznamenali 
pohyb agresívne správajúcej 
sa osoby v našich priestoroch, 
išlo o slovné útoky, no v spo-
lupráci s políciou, štátnou 
i mestskou, sa ju podarilo 
spacifikovať. Potom nám bola 
na niekoľko dní poskytnutá aj 
ochrana. S bezpečnostnými 
zložkami v meste máme vý-
bornú spoluprácu," zdôraznila 
Dana Brezňanová.

Naše ďalšie kroky smerovali 
na Ľadoveň, kde na Kronero-
vej ulici sídli ďalšia mestská 
škola s približne 300 žiakmi.

Riaditeľka Jaroslava Paulo-
vičová nás vítala s konštatova-
ním, že čoraz častejšie sa okolo 
nás dejú udalosti, na ktoré 
sme neboli v minulosti zvyk-
nutí a na ktoré si ani zvyknúť 
nechceme.

„Podceniť ale nič nemôže-
me, aj preto sa bezpečnosti 
v rámci našich možností 
pravidelne venujeme. Objekt 
školy je po celý čas vyučovania 
uzamknutý, dnu sa k nám dá 
dostať iba pomocou zvončeka. 
Tiež máme nainštalovaného 
videovrátnika, a to aj v škol-
ských kluboch. Takisto je 

škola monitorovaná kamero-
vým systémom – vonkajším 
i vnútorným. Áno, aj my sme 
vybavení núdzovým tlačid-
lom pre prípad útoku. Zatiaľ 
sme nezaznamenali žiadny 
incident a dúfame, že to tak aj 
ostane. Ale už máme nacvi-
čené ako v prípade poplachu 
postupovať. Dokonca sme pre 
žiakov a zamestnancov školy 
od januára pripravili kurz 
sebaobrany. Žiaci sa naučia 
používať jednoduché chvaty 
a hmaty na svoju obranu, 
pedagógovia si zas vyskúšajú 
ako chytiť dieťa, ktoré je agre-
sívne, keď je v šoku a čo robiť, 
keď vznikne nejaká vyhrotená 
situácia," povedala Jaroslava 
Paulovičová.

Martin ako dobrý príklad
Viceprimátor Stanislav 
Thomka na margo bezpečnos-
ti škôl zdôraznil, že sa tejto 
problematike mesto dlhodobo 
venuje a to minimálne od tra-
gickej udalosti vo Vrútkach. 
Inštalovanie kamerového 
systému, núdzového tlačidla 
a spolupráca s políciou, sú 
toho dôkazom.

„Samozrejme, vždy je čo 
v súčinnosti s mestskou i štát-
nou políciou zlepšovať. Či už 
ide o samotnú prevenciu alebo 
riešenie krízových situácií 
pomocou moderných bezpeč-
nostných prvkov. A o týchto 
záležitostiach aj s riaditeľmi 
škôl diskutujeme a hľadáme 
spoločne postupy, ako byť čo 
najviac efektívni. Mimocho-
dom, o naše skúsenosti a na-
stavený bezpečnostný systém 
na školách sa zaujímajú aj iné 
samosprávy a pre mnohé sme 
dobrým príkladom."

Agresivita aj u detí stúpa
Jedna vec je mať dobre zabez-
pečené školy zvonku, čo je 
určite dôležité, no faktom je, 
že za viacerými útokmi, ktoré 
sa v zahraničí, ale už aj u nás 
na Slovensku udiali, sú aj 
samotní žiaci škôl.

„Akékoľvek neprispôsobivé, 
nevhodné či patologické sprá-
vanie nemožno zametať pod 
koberec. Kolegom i žiakom 

hovorím: ak máš problém, 
príď, riaditeľňa je otvorená. 
V našej škole pracujú aj odbor-
níci – školská psychologička aj 
dvaja špeciálni pedagógovia. 
Na triednických hodinách sa 
rozprávame s deťmi i o tom, 
čo ich trápi, aké majú prob-
lémy a ako by sme ich mohli 
spoločne riešiť. Na Slovensku 
celkovo agresivita narastá 
a prejavuje sa to aj u detí, 
k čomu nepochybne, podľa 
môjho názoru, prispelo aj co-
vidové obdobie. No negatívnu 
úlohu v tomto smere zohráva-
jú i sociálne siete a možno aj 
niektoré počítačové hry, pri 
ktorých deti nevedia rozlíšiť, 
čo je reálne a čo nie. Stúpa 
nám počet detí, ktoré majú 
problémové správanie a nieke-

dy je veľmi ťažké odlíšiť hrani-
cu toho, čo je porucha a čo je 
nezvládnuté správanie možno 
z domu," povedala riaditeľka 
z jahodníckej školy Monika 
Grejtáková.

Jej kolegyňa zo Severu Dana 
Brezňanová dodáva, že takéto 
vášne alebo nevhodné správa-
nie treba tlmiť preventívnymi 
programami a podpornými 
tímami, ktoré sú zložené zo 
školských psychológov a špe-
ciálnych pedagógov.

„A je aj na nás učiteľoch 
a rodičoch, aby sme pomohli 
deťom odventilovať nahroma-
denú zlosť a postarali sa o také 
vzťahy v škole, aby sa v nej 
cítili dobre a aby si navzájom 
neubližovali."

Roman Kopka

Do školských zariadení 
v zriaďovateľskej pôsobnos-
ti mesta boli v roku 2020 in-
štalované núdzové tlačidlá, 
ktoré sú napojené na pult 
centrálnej ochrany mest-
skej polície. Po ich stlačení 
sa spustí signál, ktorý je 
nielen vizuálny, ale aj silne 
akustický. Okamžite je 
vyhlásený poplach najvyš-
šieho stupňa. Vtedy všetky 
hliadky zanechávajú svoju 
činnosť a prioritne vyrážajú 
na miesto, kde bol poplach 
spustený. Toto tlačidlo má 
výhodu aj v tom, že netre-
ba po jeho použití volať 

v stresovej situácii pomoc 
prostredníctvom telefónu 
a v rozrušení vysvetľovať, čo 
sa stalo. Napokon, telefono-
vanie by si mohol všimnúť aj 
útočník, čo by mohlo spôso-
biť jeho nechcenú reakciu.

Školské zariadenia, ktoré 
sú vybavené núdzovým 
tlačidlom, sú chránené 
mestským kamerovým 
systémom. Pokiaľ by takýto 
poplach vznikol, už počas 
presunu mestskej a štátnej 
polície, môžu operátori po-
skytovať dôležité informácie 
z miesta útoku.

(KP)

NÚDZOVÉ TLAČIDLO
A JEHO VYUŽITIE

V ZŠ Alexandra Dubčeka komunikujú s návštevou prostredníctvom tzv. videovrátnika. 
Ako to funguje nám vysvetlila riaditeľka školy Dana Brezňanová.
Foto: Roman Kopka
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Štyria obyvatelia z róm-
skych komunít dostanú 
šancu na zmenu života, 
lebo získajú pracovnú 
príležitosť na 2‚5 roka ob-
sahujúcu zaujímavú prácu 
a súvisiace vzdelávanie, čo 
môže zmeniť život celým 
ich rodinám a môže byť 
inšpiráciou pre ostatných.
 

Mesto Martin uspelo so žia-
dosťou o nenávratný finanč-
ný príspevok na miestne ob-
čianske a preventívne služby 
vo výške 169 030, 99 eura.

V praxi to znamená, že 
naša mestská polícia dostane, 
pravdepodobne už od mája 
tohto roku, posily z radov ci-
vilistov. Po dobu 30 mesiacov 
budú štyria občania z pro-
stredia marginalizovanej 
rómskej komunity asistovať 
pri dodržiavaní verejného 
poriadku, a to predovšetkým 
v lokalitách so zvýšenou 
koncentráciou rómskeho 
obyvateľstva.

Pre činnosť hliadok boli 
vytypované tieto lokality: 
Bambusky, Na Kameni, Ul. 
E. B. Lukáča a Robotnícka 

Voľby hlavy štátu sa usku-
točnia 23. marca a prípadné 
druhé kolo je naplánované na 
6. apríla 2024.

Na príprave organizačno-
-technického zabezpečenia 
volieb sa podieľajú aj samo-
správy. Na starosti majú 27 
konkrétnych úloh, resp. 
povinností. Patrí medzi ne 
aj vydávanie hlasovacích 
preukazov, a to v termíne 
od 7. februára. Volič môže 
jednou žiadosťou požiadať 
o hlasovacie preukazy na 
obe kolá volieb, musí to však 
v žiadosti zreteľne uviesť. 

Hlasovací preukaz je plat-
ný len pre ten deň konania 
volieb, ktorého dátum je na 
ňom uvedený a len spolu 
s občianskym preukazom. 
Oprávňuje voliča s trvalým 
pobytom na Slovensku voliť 
v ľubovoľnom volebnom 
okrsku.

O hlasovací preukaz možno 
požiadať osobne (Klientske 
centrum Mestského úradu 
Martin – prízemie), elektro-
nicky (hornakova@martin.
sk) a poštou (adresa mest-
ského úradu) najneskôr do 
4. marca pre prvé kolo volieb 

a najneskôr do 14. marca pre 
druhé kolo volieb. Listinná 
žiadosť musí byť do uve-
dených termínov aj obci 
doručená.

Osobne alebo prostredníc-
tvom osoby splnomocnenej 
žiadateľom možno vyzdvih-
núť hlasovací preukaz naj-
neskôr v posledný pracovný 
deň predo dňom konania 
volieb v úradných hodinách 
obce (najneskôr v piatok 
22. marca; pre druhé kolo 
volieb najneskôr v piatok 
5. apríla).

(KP)

Spolupráca s okresom 
Myšlenice v Poľsku. Po-
slanci MsZ schválili nad-
viazanie spolupráce s poľ-
ským okresom Myšleni-
ce v rámci Fondu malých 
projektov programu In-
terreg Poľsko – Sloven-
sko 2021–2027. Martinu 
to umožní zapojiť sa do 
aktivít poľského partne-
ra v oblasti spoločných 
školení a súťaží základ-
ných škôl pri poskytova-
ní prvej pomoci, súťaží 
záchranárskych zborov 
a vypracovaní moderných 
záchranárskych metodík 
a krízového manažmentu. 
Na programe sa zúčastní 
bez finančných povinnos-
tí, koncom roka ale pred-
loží zrkadlový projekt 
a v rámci druhej výzvy sa 
bude uchádzať o druhú fá-
zu spolupráce s poľským 
partnerom. Budovaním 
spolupráce v oblasti ma-
lých projektov plánuje 
mesto vytvoriť predpo-
klad pre partnerské za-
pojenie sa do tzv. veľkých 
investičných projektov 
v oblasti kultúry, ktorých 
výzva sa plánuje na rok 
2025.  (VL)

STRUČNE Z MARTINA

ulica. Hliadky však budú 
nasadené aj do lokalít, kde 
zvýšená koncentrácia oby-
vateľstva spôsobuje rôzne 
incidenty. Príkladom je na-
príklad verejný priestor pred 
podchodom na Kohútovej ul. 
pri OC Galéria.

Aktivity hliadky budú 
zamerané na ochranu detí 
a mládeže pred negatívnymi 
javmi, prioritou bude i ochra-
na životného prostredia 
a zlepšovanie kvality života 
v obci.

Prvým krokom po schvá-
lení žiadosti je výber osôb, 

s čím mestu Martin zrejme 
pomôže aj Úrad splnomoc-
nenca vlády SR pre rómske 
komunity.

Pre vybraných pracovníkov 
bude zabezpečené aj obleče-
nie, obuv a pomôcky. Povin-
né je aj školenie, ktoré bude 
súvisieť s výkonom pracov-
ných úloh. Z príspevku pre 
mesto bude hradený aj plat 
pracovníkov, a to vo výške 
minimálnej mzdy.

Roman Kopka

Voľby prezidenta SR: Už je možné požiadať o hlasovací preukaz

Občianske hliadky by mali 
operovať aj pri podchode v centre 

mesta. Foto: Roman Kopka

Ponuka na prenájom
Mesto Martin v súlade so zá-
konom č. 138/1991 Zb. o ma-
jetku obcí a podľa § 17 Zásad 
hospodárenia a nakladania 
s majetkom mesta Martin, vy-
hlasuje ponuku na prenájom 
majetku vo vlastníctve mesta 
formou priameho nájmu. Ide 
zväčša o nebytové priestory 
v MČ Jahodníky, Stred, Zátur-
čie a Priekopa, ktoré je mož-
né využiť ako kancelárie, ob-
chodné prevádzky či sklady. 
V ponuke sú však aj reklamné 
plochy. Podrobné informácie 
nájdete na: www.martin.sk 
v časti "Prenájom priestorov 
mesta".

Mestská polícia dostane
posily z radov civilistov
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Dotácie z mestského 
rozpočtu. V tohtoroč-
nom rozpočte poslanci 
zastupiteľstva vyčlenili aj 
peniaze na dotácie. Polož-
ka má výšku 342-tisíc eur 
a budú sa môcť o ne podľa 
mestom stanovených pra-
vidiel uchádzať rôzne ob-
čianske združenia a orga-
nizácie. Už boli vypísané 
aj výzvy na predkladanie 
žiadostí v oblasti regio-
nálneho rozvoja, športu 
a životného prostredia. 
Podmienky výziev s ter-
mínmi podania sú zverej-
nené na webovej stránke 
mesta: www.martin.sk.
Športová komisia má 
k dispozícii 205-tisíc eur, 
sociálno-zdravotná a ko-
misia kultúry po 40-tisíc 
eur, školská komisia a ko-
misia regionálneho roz-
voja po 20-tisíc eur a ko-
misia životného prostre-
dia 17-tisíc eur.

Kamery v CSS. V Cen-
tre sociálnych služieb na 
Podháji bola úspešne do-
končená inštalácia ka-
merového systému. Bu-
de slúžiť predovšetkým 
na zvýšenie bezpečnosti 
klientov, ktorým zabez-
pečí dôležitý zdravotný 
dohľad. Kamery monito-
rujú vnútorné priestory 
centra a aj okolie budovy.

Daňové priznanie elek-
tronicky. Mesto ponúka 
občanom inovatívne rie-
šenie pre daňové povin-
nosti – zaviedlo nové elek-
tronické formuláre, kto-
ré umožňujú rýchlejšie 
a pohodlnejšie podávanie 
priznaní k dani z nehnu-
teľností, a to z pohodlia 
domova. Elektronizácia 
formulárov zabezpečuje 
rýchlosť vyhodnocovania 
a spracovania daní a mi-
nimalizuje chyby.  
 (VL, RK)

STRUČNE Z MARTINA

Ešte pred uskutočnením 
januárového zasadnutia 
mestského zastupiteľstva 
sa primátor Ján Danko vo 
svojej pracovni stretol so 
zástupcami Parlamentu 
mladých.
 

Martinských stredoškolá-
kov na prvom tohtoročnom 
stretnutí s primátorom 
zaujímala situácia ohľadom 
Strednej priemyselnej školy, 

ktorú navrhuje Žilinský samo-
správny kraj presťahovať do 
Spojenej školy a postoj mesta 
k tejto záležitosti. Diskutovalo 
sa aj o financovaní Parlamentu 
mladých v roku 2024 a študen-
ti primátora informovali aj 
o príprave akčného plánu pre 
tento rok.

„Zameraný bude na športové 
aktivity pre stredné školy, na-
ším cieľom je obnoviť niektoré 
súťaže či turnaje, ktoré covido-
vé obdobie prerušilo. Témou 

V prvý februárový utorok 
sa v budove Advokátskej ko-
mory uskutočnil kontrolný 
deň. Stavba sa blíži ku koncu 
a momentálne sa realizujú 
záverečné práce.
 

Martin zdobí množstvo 
stavieb kultúrnych inštitúcií 
s obrovskou historickou hod-
notou.

Jednou z nich je aj býva-
lá administratívna budova 
Advokátskej komory, ktorej 
rekonštrukcia sa oficiálne 
začala 17. októbra 2018. V sú-
časnosti sa po viac ako štyroch 
rokoch intenzívne práce blížia 
ku koncu a môžeme sledovať, 
ako historický objekt nado-
búda originálne historické 
kontúry. V záverečnej fáze 

roka by však mala byť prob-
lematika duševného zdravia 
mladých ľudí. Máme v pláne 
organizovať rôzne školenia, 
workshopy, konferencie, ale 
aj tvorbu videí a podcastov 
k tejto téme," povedal Samuel 
Kucka, predseda Parlamentu 
mladých.

Primátor Ján Danko podo-
tkol, že s členmi Parlamentu 
mladých sa stretáva pravidel-
ne na mesačnej báze a to vždy 
pred rokovaním príslušného 
mestského zastupiteľstva, aby 
si spolu prešli jeho program, 
no témou spoločných stretnutí 
sú aj rôzne aktivity stredoško-
lákov.

„Ak vieme, ponúkame aj 
našu pomoc pri ich projek-
toch. Veľmi oceňujem aktivity 
týchto mladých ľudí a cením 
si ich angažovanosť vo veciach 
verejných. Naozaj, dala sa 
dokopy dobrá partia, ktorá vie 
priniesť konštruktívny pohľad 
na rôzne témy v našom meste," 
povedal Ján Danko. (KP)

Parlament mladých má 
na radnici otvorené dvere

Zástupcovia Parlamentu mladých majú 
každý mesiac stretnutia s primátorom 
mesta. Foto: Roman Kopka

Rekonštrukcia budovy Advokátskej komory 
v Martine sa blíži ku koncu

rekonštrukcie dostanú steny 
svoje pôvodné farebné odtiene 
a podlahy finálnu podobu. 
Tým sa otvára nový horizont 
možností. Radnica má v úmys-
le časť miestností prenajať 
na komerčné účely, pričom 
najexkluzívnejšie priestory by 
mali slúžiť pre reprezentatívne 
účely mesta Martin.

„Väčšina priestorov je 
takmer hotová. Iste, je tu 
ešte veľa roboty, ale tej veľmi 
jemnej, precíznej. Verím, že 
do leta bude všetko kompletne 
hotové a priestory budeme 
môcť používať. Ťažko povedať 
ako ďalej, lebo sú tu viaceré 
návrhy. Momentálne uvažuje-
me, že by tu malo byť v niekto-
rých priestoroch aj mestské 
múzeum. Časť priestorov mô-
žeme použiť na reprezentačné 

účely, ale sú tu aj priestory, 
ktoré budeme určite ponú-
kať aj na komerčné využitie. 
V konečnom dôsledku nechá-
me rozhodnutie na poslancov, 
pretože udržateľnosť tejto bu-
dovy nebude lacná,” vyjadril 
sa Ján Danko, primátor mesta 
Martin.

V rámci druhej etapy rekon-
štrukcie sa realizujú stavebné 
úpravy – výmena rozvodov, 
oprava podláh, stien, omietok 
a ich následné maľovanie. 
Všetky práce na pamiatkovo 
hodnotných prvkoch sa reali-
zujú pod dohľadom Krajského 
pamiatkového úradu. Druhá 
etapa rekonštrukcie by mala 
byť ukončená už v máji tohto 
roka a mala by stáť viac ako 1‚5 
milióna eur.

 (RED)
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Nepríbuzenská krížová 
transplantácia obličiek 
mala v martinskej nemocni-
ci úspešnú premiéru.
 

Po prvý raz v dvadsaťročnej 
existencii transplantačného 
centra uskutočnili lekári Uni-
verzitnej nemocnice Martin 
(UNM) nepríbuzenskú krížo-
vú transplantáciu obličiek. 
V hlavných úlohách výni-
močnej operácie sa ocitli dva 
páry – súrodenecký a manžel-
ský. V prvom prípade chcela 
Monika Demková darovať 
obličku svojej sestre Andrei 
Močáryovej, v druhom mala 
byť darkyňou orgánu Ľubi-
ca Melišíková, ktorá chcela 
pomôcť svojmu manželovi 
Jurajovi.

„Pri vyšetrovaní sme však 
prišli na to, že jednotliví dar-
covia sú pre svojich príjemcov 
imunologicky nevhodní. 
Našťastie, v rámci nášho 
transplantačného centra sme 
dokázali tieto dva páry spojiť 
do tzv. krížovej transplan-
tácie, kde bola imunológia 
oveľa priaznivejšia,“ vysvetli-
la Ivana Dedinská, primárka 
Transplantačného centra 
UNM.

Ročná príprava
Náročná príprava na celý 
proces transplantácie zabrala 
lekárom celý jeden rok. Pri 
kompatibilite medzi príjem-
cami a darcami bolo podľa 
imunológa Andreja Čereša 
dôležité sledovať protilátky, 
ktoré by v najhoršom prípade 

mohli spôsobiť odumretie 
transplantovaného orgánu.

„V spolupráci s nemeckými 
kolegami používame algo-
ritmus s umelou inteligenciou 
a vďaka nej sme boli schopní 
krížovo vymeniť tieto dva 
páry. Výnimočné v tomto prí-
pade bolo, že obaja darcovia 
aj obaja príjemcovia dostali 
z tejto výmeny obrovský be-
nefit,“ vysvetlil.

Náročný bol aj manažment 
samotnej operácie. Operovalo 
sa súbežne na dvoch operač-
ných sálach vedľa seba.

„Museli sme naplánovať 
niečo špecifické, čo sa v Mar-
tine doteraz nikdy neudialo. 
Museli sme mať pripravené 
dva operačné stoly a dva 
operačné tímy súčasne – chi-
rurgov, inštrumentárov aj 
obslužný personál. Našou 
povinnosťou bolo začať obe 
operácie naraz, aby jeden 
z darcov nezmenil svoj názor, 
o čom sa v tomto prípade vô-
bec neuvažovalo, taký je však 
štandardný postup,“ vysvetlil 
Juraj Miklušica, prednosta 

Kliniky všeobecnej viscerál-
nej a transplantačnej chirur-
gie UNM.

Obrovská zodpovednosť
Na operácii sa podieľalo 
šesť chirurgov, siedmy bol 
pripravený v zálohe. Okrem 
správneho načasovania bola 
operácia pre lekárov náročná 
aj po psychickej stránke.

„Pre chirurga je bežné ope-
rovať chorého človeka. Ale 
keď je to žijúci darca, operuje-
me zdravého človeka, odo-
beráme zdravý orgán. Naša 
zodpovednosť tým rapídne 
narastá," priblížil docent 
Miklušica.

Výnimočná operácia so 
sebou priniesla aj veľmi silné 
emócie. „Sestra už v minulos-
ti podstúpila transplantáciu, 
vtedy jej obličku darovala 
mamina. Žiaľ, po rokoch jej 
už doslúžila a keďže som ve-
dela, čo by ju čakalo, rozhodla 
som sa jej pomôcť,“ vysvetlila 
svoje rozhodnutie Monika 
Demková. Obličku nakoniec 
darovala Jurajovi Melišíkovi.

„Moja manželka dala zasa 
obličku Aďke, berieme to tak, 
že sme dostali novú rodinu. 
Vzniklo medzi nami silné 
puto,“ podotkol Juraj Melišík.

Tento prípad je odkazom 
pre ďalších pacientov so 
zlyhaním obličiek. Dôležité 
je, aby kontaktovali trans-
plantačné centrum aj napriek 
tomu, že ich živý darca s nimi 
nie je kompatibilný.

„Vždy, keď sa takéto páry 
vyskytnú, snažíme sa neja-
kým spôsobom páry kom-
binovať a aj tento prípad 
ukázal, že to ide. Čím viac 
dvojíc v existujúcom registri 
je, tým je väčšia šanca, že sa 
dokáže nájsť možnosť párovej 
výmeny,“ upozornila na záver 
primárka Transplantačného 
centra UNM Ivana Dedinská.

(ZM, RED)

Výnimočná operácia 
spojila osudy dvoch rodín, 
ktoré sa predtým nepoznali

Všetko dobre dopadlo. Zľava imunológ 
Andrej Čereš, prednosta Kliniky všeobec-
nej viscerálnej a transplantačnej chirur-
gie Juraj Miklušica, Andrea Močáryová, 
Monika Demková, primárka Transplan-
tačného centra Ivana Dedinská a manželia 
Ľubica a Juraj Melešíkovci. 
Foto: archív UNM

Na krížovej transplantácii sa podieľali 
dva operačné tímy so šiestimi chirurgmi, 
siedmy bol v zálohe.  
Foto: archív UNM
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V súlade s trendmi v turistických 
a hotelierskych službách sa celý 
kúpeľný rezort mení zo zlatého 
na moderný. Moderné kúpele Tur-
čianske Teplice tomu prispôsobujú 
nielen kvalitu ale aj ponuku služieb. 
Pozvanie platí aj pre vás, stačí sa 
rozhodnúť.

Liečivá turčianska voda so 
širokospektrálnymi účinkami je 
známa už od 1281. Málokto vie, 
že turčianske kúpele sú najstaršími 
nielen na Slovensku ale aj v Euró-
pe. Ochorenia, ktoré liečime sú: 
ťažkosti pohybového ústrojenstva, 
neurologického, urologického 
ústrojenstva, gynekologické, 
onkologické ochorenia a choroby 
z povolania.

Teraz k tejto ambícii pridávajú 
v kúpeľoch prívlastok – moderné. 

Kúpele reagujú na vývoj v turis-
tických a hotelierskych službách 
a celý turčianskoteplický kúpeľný 
rezort sa výrazne modernizuje.

Kúpeľný rezort aj pre mladých 
a aktívnych ľudí
Nielen nové označenie má prilákať 
aj mladšiu klientelu, ktorá doteraz 
kúpele nepotrebovala a ani ich 
nevyhľadávala. 

„Kladieme dôraz na moderné 
a na mieru šité produkty a služby. 
Nastavujeme nový trend v preven-
cii pred vznikom ochorení, pretože 
pravidelnou návštevou našich 
kúpeľov a využívaní liečivej sily 
termálnej vody si naši hostia upev-
nia a udržia zdravie čo najdlhšie,“ 
vysvetľuje Margaréta Saktorová, 
marketingová riaditeľka kúpeľov.

Dodáva, že na Slovensku bolo 
zaužívané, že do kúpeľov chodia 
iba seniori a chorí pacienti, ktorí 
rehabilitujú po úrazoch, chorobách 
alebo sa udržiavajú vo vitálnej 
forme aj vo vyššom veku.

„My si ale myslíme, že kúpele sú 
určené pre každého, aj pre mladých 
aktívnych ľudí, profesionálnych či 
rekreačných športovcov v každom 
veku. Aj zdraví návštevníci, ktorí 
prichádzajú za oddychom po ná-
ročnom období v práci, si zaslúžia 
preventívne liečebné pobyty,“ 
upresňuje manažérka.

Potreba pravidelnej regenerácie 
organizmu, oddychu a udržiavania 
si dobrého zdravotného stavu 
a kondície, je to najlepšie, čo môže-
me pre seba urobiť. „Investujte do 
svojho zdravia,“ dopĺňa.

Výnimočný a kráľovský hotel 
Royal Palace*****

Na tento trend sa kúpele svedo-
mito pripravovali. Viaceré kúpeľné 
hotely v ich areáli prešli viditeľnou 
rekonštrukciou. Medzi nimi aj bývalý 
liečebný dom Kollár. Po dôkladnej 
rekonštrukcii tejto národnej kultúrnej 
pamiatky sa z neho stal výnimočný 
kúpeľný hotel Royal Palace*****. 
Patrí medzi najluxusnejšie kúpeľné 
hotely na Slovensku. Regionálne 
známy Modrý kúpeľ, dnes Royal 
Bath je opäť klenotom kúpeľov. Ke-
dysi ho navštevovala rakúsko-uhor-
ská šľachta a urodzení hostia.

Päťhviezdičkový hotel Royal Pala-
ce***** je určený pre ľudí, ktorých do 
kúpeľov neposlal lekár, ale sami sa 
rozhodli, že na upevňovanie zdravia 
je liečebný pobyt v turčianskoteplic-
kých kúpeľoch pre nich prospešný. 
Je zrekonštruovaný v elegantnom 
art deco štýle a veľmi príjemným 
miestom na špeciálne podujatia, 
výročia, rodinné oslavy a svadby.

„Výnimočné balneo centrum 
s geotermálnym výverom priamo 
na termálnom prameni Royal Bath, 
unikátne kardiologické centrum 

Prečo moderné? Už dávno neplatí, že kúpele sú len 

pre starších a chorých. Moderné kúpele Turčianske 

Teplice sú aj pre mladých a zdravých. Predstavujeme 

vám modernú destináciu zdravotného cestovného ruchu 

v Turci.

Klenot slovenského
kúpeľníctva
má meno

Moderné kúpele
Turčianske Teplice

Kúpeľný hotel Royal 

Palace*****  patrí medzi 

najluxusnejšie kúpeľné hotely 

na Slovensku.

Foto: www.royalpalace.sk
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INCARE a model ubytovania „suchou 
nohou“, teda z izby priamo do 
kúpeľa a concierge servis, radí tento 
hotel medzi dva kúpeľné 5* hotely na 
Slovensku,“ pokračuje M. Saktorová.

Tu treba zdôrazniť, že turčian-
skoteplické centrum nie je obyčaj-
né wellness. Tamojšie termálne 
a bahenné vaňové kúpele a ostatné 
liečebné procedúry využívajú termál-
ne účinky liečivej turčianskej vody. 
Vďaka výnimočnému zloženiu, až 
1524 mg/l minerálnych a stopových 
prvkov, sa radí termálna turčianska 
voda medzi vzácne liečivé minerálne 
pramene.

Unikátny je Kráľovský,  
kedysi Modrý kúpeľ
Hostia relaxujú v horúcej vode silné-
ho liečivého prameňa, ktorý vyviera 
v útrobách ikonickej modrej kupolky. 
Jeho teplota kolíše od 39 až po 41 
stupňov Celzia. Následný oddych 
a masáže výborne uvoľnia a dámy si 
tu rady dajú aj skrášľujúce procedúry. 
Venuša je určená na rozprúdenie 
lymfatického systému a obľúbené sú 
aj proticelulitídne masáže. Terape-
utické sedenia a masáže hlavy sú na-
príklad dobré na odbúranie migrény 
a rôznych bolestí hlavy. Hostia ich 
považujú za zázrak.

Kráľovské kúpele pozývajú 
obyvateľov z blízkeho okolia 
vychutnať si denné kúpele bez 
ubytovania a výhodný program Daily 
Spa na 3 hodiny, ktorý je otvorený 
až do 20:30 hod. Pobyt si môžete 
rezervovať  emailom na adrese 
royalbath@therme.sk." 
 
Súkromie v Rezidencii Opera 
a komplex Galanda Apartments

Niekto rád vyhľadáva súkromie. V ta-
komto prípade turčianskoteplické 
kúpele odporúčajú ubytovanie v no-
vej Rezidencii Opera. Ide o komplex 
ôsmich vilových domov.

„Sú to moderné apartmány s bal-
kónom alebo terasou, pohodlnou 
obývacou izbou a vybavené kuchy-
ňou s jedálňou. Štýlové zariadenie 
a priestor s výnimočným výhľadom 
na kúpeľný park je vhodný pre viac-
početné skupinky, páry, rodiny a aj 
pre tú najnáročnejšiu klientelu. Ideál-
ne pre ľudí, ktorí obľubujú spoločné 
rodinné dovolenky s využitím pobytu 
v liečebných kúpeľoch,“ opisuje 
manažérka.

Z noviniek to ešte nie je všetko. 
Moderné kúpele finišujú s výstavbou 
apartmánového komplexu Galanda 
Apartments, ktorý dostal meno 
podľa rodáka z Turčianskych Teplíc – 
Mikuláša Galandu. Od apríla 2024 
bude ubytovacia kapacita kúpeľov 
predstavovať do tisíc lôžok, a zaradí 
moderný kúpeľný rezort do zoznamu 
výnimočných miest pre všetkých, 
ktorí ocenia podporu zdravia či 
oddych v liečivom prostredí v srdci 
Slovenska, v blízkosti vodného 
parku Spa & Aquapark, v obkolesení 
nádhernej prírodnej scenérie Malej 
a Veľkej Fatry. Nový saunový svet, 
zvýhodnené vstupy s bonusom 

Výnimočné balneo centrum 

s geotermálnym výverom priamo 

na termálnom prameni 

Royal Bath.

Foto: www.royalpalace.sk

Pre toho, kto má rád súkromie, 

turčianskoteplické kúpele odporúčajú 

ubytovanie v novej Rezidencii Opera.

Foto: www.rezidenciaopera.sk

Liečebné procedúry sú 

poskytované aj priamo 

v kúpeľnom hoteli Veľká Fatra****.

Foto: www.modernekupele.sk
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a vstupom do sauny, denné kúpele 
bez ubytovania, sú skvelou voľbou 
pre krátke pobyty alebo jednodňové 
návštevy, dovolenku, eventové 
podujatia, firemné školenia či 
kongresy.

Kúpeľný hotel Veľká Fatra****

Kúpeľní hostia a pacienti sa 
s obľubou vracajú do populárneho 
liečebného domu a kúpeľného hotela 
Veľká Fatra****. Vychutnajte si aj vy 
kúpeľnú liečbu ambulantne alebo 
s pobytom, po schválení kúpeľného 
návrhu vašou zdravotnou poisťov-
ňou (VšZP, Dôvera a Union). Od 
1. februára bolo obnovené part-
nerstvo s najväčšou zdravotnou 
poisťovňou - Všeobecná zdravot-
ná poisťovňa (VšZP). Rezervujte 
si termín a ubytovanie na tel. čísle 
043/4913 363 alebo u p. Babišo-
vej na mailovej adrese: babisova@
therme.sk.

Liečebné kúry, termálne kúpele, 
individuálne a skupinové cvičenie 
s fyzioterapeutom, telocvik vo vode, 
vaňové kúpele, masáže a vychýrené 
Zlaté turčianske kúry a iné pro-
cedúry absolvujete v priestoroch 
Zlatého balneo centra, určeného na 
fyzioterapiu, vaňové kúpele, masáže 
a iné procedúry.

Unikátom je relaxačný pokojový 
Smaragdový kúpeľ, kde ponoríte telo 
do liečivej termálnej minerálnej vody 
priamo z prameňa.

„Všetky minerály blahodarne 
pôsobia na kĺby, šľachy a svaly. 
Liečivá voda je vhodná na uvoľnenie 
stuhnutého svalstva, urologické 
a gynekologické ťažkosti i hydrato-
vanie pokožky,“ odporúča mana-
žérka. Dodáva, že pre liečivé účinky 
odporúča aj pravidelnú pitnú kúru, 
t. j. vypiť pol litra vody denne pri gas-
troenterologických problémoch.

V kúpeľnom rezorte Moderné kú-
pele Turčianske Teplice nájdete štyri 
pitné vázy s liečivou termálnou vo-
dou nazývané po slávnych návštev-
níkoch: Sissi, Kollár a Žigmund a po 
najstaršom slovenskom ženskom 
spolku Živena. Sú verejne prístupné, 
vodu si môže nabrať ktokoľvek.

Spa & Aquapark

Nielen Turčania radi využívajú celo-
ročne otvorený obľúbený vodný park 
Spa & Aquapark. Prichádzajú do 

neho ľudia zo širokého okolia, no my, 
z Martina, máme do neho predsa len 
najbližšie.

Od iných akvaparkov sa líši tým, že 
voda v bazénoch je liečivá, privá-
dzaná priamo z prameňa. Bazény 
majú od 35 stupňov Celzia a vy-
chutnáte si pobyt v horúcej vode aj 
počas chladnejších dní, keď vás láka 
kúpanie v exteriérových bazénoch. 
Vnútorné bazény, Ľudový a Červe-
ný kúpeľ sú postavené priamo na 
geotermálnom prameni, ich teplota 
dosahuje 39 stupňov. V ponuke sú aj 
dve príjemné bublinkové vírivky a dva 
tobogány, pre malých aj veľkých 
plavcov. Vonkajší bazén s divokou 
vodou a vodnými dýzami zabaví celé 
rodiny.

Novozrekonštruovaný saunový 
svet pre verejnosť je už otvorený. 
Informácie o výhodných  
balíčkoch a vstupoch nájdete  
na www.aquapark.therme.sk

Cestujte za zdravím a doprajte 
si zvýhodnené vstupné so zľavou. 
Stačí tankovať na čerpacej stanici 
siete OMV, do mobilu si stiahnuť 
aplikáciu Smile & Drive a ukladať 
nazbierané body. Po dosiahnutí 
400 bodov dostanete kupóny až 
na 50-percentnú zľavu do Spa & 
Aquaparku v Moderných kúpeľoch 
Turčianske Teplice. Akcia platí do 
31. 5. 2024.

Balzam na dušu v kúpeľnom 
parku s 200-ročnými lipami

Čo tak nedeľná rodinná prechádzka 
v kúpeľnom parku? Park bol vysade-
ný už v roku 1848 ako parková aleja 
tiahnuca sa od nádvoria kúpeľov až 
po Dolnú Štubňu. Dnes má rozlohu 
14 ha a je národnou kultúrnou 
pamiatkou s množstvom historic-
kých drevín a v jeho areáli nájdete 
aj tancujúce postavy vytvorené zo 

živých rastlín. Posedieť si môžete 
na originálnych lavičkách, niekto-
ré pokrstili významné osobnosti. 
Režisérsku lavičku tu má aj Jozef 
Bednárik, baletnú Mário Radačov-
ský a v galérii parku sú aj lavičky Mi-
chaela Jacksona, Patricka Swayze-
ho a ďalších. Prechádzka po parku 
je balzamom na dušu v každom 
ročnom období.

Tak čo, presvedčili sme vás, že 
do Moderných kúpeľov Turčianske 
Teplice sa oplatí prísť? Do akvapar-
ku s liečivou vodou, na krátkodobé 
víkendové či dlhšie dovolenky alebo 
na liečebný pobyt? Ak áno, vyhľa-
dajte webovú adresu kúpeľného 
rezortu www.modernekupele.sk. 
Nájdete tam viac informácií o všet-
kých formách pobytu a službách 
v rezorte. Teraz si môže každý prísť 
do moderných kúpeľov po svoje 
slastné aaach.

www.modernekupele.sk

Celoročne otvorený obľúbený vodný park 

Spa & Aquapark. Od iných akvaparkov sa líši 

tým, že voda v bazénoch je liečivá, privádzaná 

priamo z prameňa.

Foto: Moderné kúpele Turčianske Teplice

Na pešej zóne vo vilovom 
komplexe Rezidencia Opera 
nájdete aj novú galériu 
moderného umenia Artur 
Gallery. Využite poslednú 
šancu vidieť umelecké skvosty 
zo skla od výnimočného 
umelca, svetovo uznávaného 
majstra sklárskeho umenia 
a rodáka zo Slovenska, pána 
Jána Zoričáka. 

Výstava s názvom 
Ozveny arktického kvetu, 
potrvá do 2. 3. 2024. 
www.arturgallery.sk

R24-02-05
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17.2.2024
Valentínsky koncert 
Michal Dírer Band

23.2.2024
Talkshow Sit down s Veronikou
Cifrovou Ostrihoňovou

9.3.2024
Saxofónová šou Halisax

23.3.2024
Peter Lipa Band

30.3.2024
Saxofónová šou Halisax

13.4.2024
Swingový koncert 
Michal Dírer Band

27.4.2024
Spevácke vystúpenie
Beáta Dubasová

11.5.2024
Swingový koncert
Michal Dírer Band

25.5.2024
Na srdci mi hraj / koncert
hitov Karola Duchoňa

KONCERTY V HOTELI ROYAL PALACE*****

VIAC INFORMÁCIÍ

25€

25€

25€

25€

30€

R24-02-04
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Deti potešil karneval a rôz-
ne súťaže, čas pre dospelá-
kov prišiel večer.
 

Staré zvyky, nová forma. Aj 
takto by sa dali charakterizo-
vať tohtoročné fašiangy v Prie-
kope. Miestni dobrovoľní 
hasiči tentoraz už nechodili od 
domu k domu, ako to u nich 

bolo zvykom, teraz sa Priekop-
čania svorne stretli v druhú 
februárovú sobotu na jednom 
mieste, a to v „kulturáku" na 
Lipovej ulici.

„Takto majú možnosť 
vychutnať si fašiangy aj ľudia 
bývajúci v bytových domoch, 
verím, že ich čo najviac medzi 
nás príde. Je to pekná tradícia, 
hoci v mestách skôr na ústupe. 

My sme tu však aj preto, aby 
sme ju aj tej mladšej generácii 
pripomenuli. U nás máme 
veľa mladých hasičov, veď 
napokon ich vidíte aj v rôz-
nych maskách, takže fašiangy 
z Priekopy len tak nevymiz-
nú," povedal hasič Marek.

Priekopské fašiangy spolu 
s dobrovoľnými hasičmi orga-
nizovali aj poslanci za miestnu 

mestskú časť a spoločne pri-
pravili zaujímavý program.

„Prvá časť fašiangov patrila 
najmä deťom, pripravili sme 
pre ne karneval a aj rôzne 
súťaže a taktiež tvorivé dielne, 
máme pre ne aj nejaké odme-
ny. Ich rodičov či starých rodi-
čov zatiaľ zabavili heligonkári 
Baculovci. Samozrejme, je 
čo jesť – varila sa kapustnica, 
piekli šišky, palacinky, a aj čo 
piť. Určite si aj zatancujeme, 
k fašiangom to jednoducho 
patrí," podotkol Ľubomír 
Vaňko, šéf miestnych hasičov 
a predseda VMČ Martin-Prie-
kopa.

Večer si potom prišli na svo-
je aj dospeláci, o 19. h sa začala 
fašiangová zábava s pravým 
fašiangovým menu. Zostave-
né bolo z toho, čo ľudia sami 
priniesli, praženica s klobás-
kou nemohla chýbať. Tradície 
fašiangov predviedol o 22. h 
Folklórny súbor Hradisko 
a hodinu pred polnocou sa po-
chovávala basa. No a k zábave 
patrí aj tombola.

Roman Kopka

Spoločná fotka na začiatku. 

Foto: Roman Kopka

Táto nevesta ani na týchto fašiangoch ženícha nenašla. Foto: Roman Kopka

O tradíciu fašiangov sa starajú domáci dobrovoľní hasiči. Áno, sú to oni. Foto: (KP) 

Pre deti boli pripravené aj tvorivé dielne. Na všetko dohliadalo čertisko. Foto: Roman Kopka

Heligonkári Baculovci v akcii. Foto: Roman Kopka

Fašiangovalo sa po novom, 
zábave to vôbec neuškodilo

MČ MARTIN-PRIEKOPA:
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K zmene organizácie 
dopravy došlo na základe 
podnetov od občanov, ktorí 
sa pre rušnú obojsmernú 
premávku obávali o svoju 
bezpečnosť.
 

Martinčania znalí miestnych 
pomerov tú skratku veľmi 
dobre poznali. Ak sa chceli čo 
najrýchlejšie dostať od Ulice 
Viliama Paulinyho-Tótha ku 
Kinu Moskva, strihli si to cez 
Štúrovu štvrť, čím sa vyhli 

zdĺhavejším obchádzkam. 
Samozrejme, platilo to aj opač-
ným smerom.

Približne od polovice janu-
ára to už možné nie je, keďže 
došlo k zmene organizácie 
dopravy. A to tak, že obe vetvy 
ulíc Štúrovho námestia boli 
zjednosmernené. Takže autom 
sa, či už z jednej alebo z druhej 
strany, dostanete len po miest-
ne parkovisko a potom musíte 
odbočiť smerom na Hviezdo-
slavovu ulicu.

„Ako obyvateľka Štúrovej 
štvrte som s touto zmenou veľ-
mi spokojná. A prečo? No bola 
tu pomerne veľká premávka 
a necítili sme sa na tej ulici 

Výnimočne v utorok sa 
v kultúrnom dome usku-
točnilo zasadnutie výboru 
mestskej časti Martin-
-Záturčie. Tradične bolo 
verejné, a tak sa na ňom 
zúčastnili aj občania.
 

„Táto forma sa nám osvedčila, 
ľudia vedia, že majú dvere 
otvorené a preto sa niektorí 
z nich aj na zasadnutiach vý-
boru zúčastňujú. Bežne sa ale 
stretávame vždy v prvý ponde-
lok v mesiaci, teraz sme to ale 
museli o jeden deň posunúť. 
Diskutovali sme o viacerých 
podnetoch, s ktorými prišli 
občania. S každým jedným sa 
oboznámime, odpovedáme na 
otázky, hľadáme možnosti rie-

šenia, komunikujeme o nich 
s príslušnými pracovníkmi 
mestského úradu," povedal 
Róbert Gajdoš, predseda VMČ 
Martin-Záturčie.

Obyvatelia Nového Marti-
na sa pýtali na odovzdanie 
ciest, chodníkov a verejného 
osvetlenia do správy mesta, 
otvorili aj otázku bezpečnos-
ti na ceste ku kaštieľu, kde 
chýba chodník. Horúcou 
témou Záturčia je pravidelne 
aj parkovanie, ľudia poslan-
cov upozorňujú i na zlý stav 
ciest, na ktorých je čoraz viac 
výmoľov. Diskutovalo sa aj 
o potrebe orezávania konárov 
stromov, ktoré zasahujú aj do 
okien bytových domov.

„Riešili sme aj problém, na 
ktorý nás upozornili obyvate-

lia bývajúci na ulici A. Stodo-
lu. Súvisí s prevádzkou novej 
predajne obchodného reťazca 
Lidl. Už viackrát sa vraj stalo, 
že v noci ich vyrušil spustený 
poplašný alarm. Určite na to 
kompetentných upozorníme 
a budeme žiadať nápravu. 
Vypočuli sme si aj ochotníkov, 
ktorí nás informovali o svo-
jej činnosti. Sú veľmi radi, 
že môžu v kultúrnom dome 
skúšať svoje divadelné hry," 
podotkol Róbert Gajdoš.

Na výbore sa diskutovalo aj 
o financiách, ktoré spravuje 
výbor mestskej časti. Zostatok 
z roku 2023 je cca 22-tisíc eur.

„A z tejto sumy sme už v ja-
nuári vyčlenili 7-tisíc eur na 
verejné osvetlenie na pešom 
plató, kde ho treba inštalo-

vať. Žiaľ, keďže mestské časti 
zatiaľ nedostali dotácie na rok 
2024, musíme s rozpočtom 
narábať veľmi opatrne. Aj pre-
to sme odložili ponuku na za-
kúpenie pingpongového stola 
z betónovej konštrukcie a aj 
betónového stolového futba-
lu. Ak sa situácia s peniazmi 
pre mestské časti nevyrieši, 
nedokážeme požiadavky ob-
čanov riešiť k ich spokojnosti 
a nebudeme môcť realizovať 
viaceré projekty, ktoré máme 
v pláne. Jednoducho, potre-
bujeme mať v tejto otázke 
jasno. Nepochybne je to úloha 
pre vedenie mesta, napokon 
zadefinovaná bola aj formou 
uznesenia pri prerokovaní 
rozpočtu na rok 2024,"povedal 
Róbert Gajdoš. (KP)

bezpečne. Niektorí vodiči aj 
vzhľadom na to, aká je tá cesta 
úzka a aké má ostré zákruty, 
jazdili až príliš rýchlo. Teraz 
je to tu o dosť pokojnejšie 
a najmä aj bezpečnejšie. Určite 
aj pre mladé rodiny s deťmi, 
ktoré v „Štúrke“ bývajú," myslí 
si Ľubica Kaplanová.

Poslanec Bruno Horecký 
z mestskej časti Martin-Stred 
podotkol, že to boli práve oby-
vatelia Štúrovej štvrte, ktorí 
poslancov už v predchádzajú-
com volebnom období žiadali 
o riešenie nevyhovujúcej 
dopravnej situácie.

„Pri posudzovaní podnetu 
od občanov bola do úvahy vza-
tá ešte aj skutočnosť, že práve 
trasa poza Štúrovu štvrť je 
odporúčaná cyklistom, ktorí 
cez centrum mesta iba pre-
chádzajú. Odporúčaná je im 
preto, aby nejazdili cez pešiu 
zónu v historickej časti centra. 
Pre nich nové zákazové značky 
neplatia, majú na prechod cez 
celú cestu výnimku. Dôležité 
je ešte dodať, že s riešením 
organizácie dopravy prišli 
odborníci a my sme ich návrh 
rešpektovali," zdôraznil Bruno 
Horecký. Roman Kopka

MČ Martin-Záturčie: Rokovania výborov sú otvorené aj  
pre verejnosť, ľudia si to pochvaľujú

Zjednosmernenie vetiev ulíc Štúrovho 
námestia má prispieť najmä k bezpeč-
nosti chodcov a cyklistov.
Foto: Miroslav Hamar

MČ MARTIN-STRED
Cez „Štúrku“ si už 
motoristi cestu skrátiť 
nemôžu
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Schody z Jahodník
na Ľadoveň by mohli byť 
pekným miestom

Schody z Jahodník na Ľado-
veň Martinčania poznajú. 
Nie sú v dobrom stave, na-
priek tomu ich ľudia často 
využívajú. Schodisko má te-
raz nádej na rekonštrukciu 
a jeho okolie na zvýšenie 
estetickej hodnoty a funkč-
nosti. Nebude to ale tak 
skoro, pripravená štúdia je 
zatiaľ iba jedným z varian-
tov možných riešení.
 

Výbor mestskej časti Ľado-
veň – Jahodníky – Tomčany si 
nedávno objednal na Útvare 
hlavného architekta mesta 
Martin štúdiu riešenia scho-

diska prepájajúceho na Ulici 
Boženy Němcovej dva areály 
bytovej zástavby – nižšie 
položených Jahodník s tera-
sou najväčšieho martinského 
sídliska Ľadoveň.

Obyvatelia sa vyjadrili za 
zachovanie schodiska
Ukázalo sa totiž, že napriek 
alarmujúcemu stavu ľudia 
schodisko často využívajú, 
lebo je skratkou pre peších do 
viacerých škôl a školských za-
riadení a za službami. Obyva-
telia sa jednoznačne vyjadrili 
za zachovanie schodiska, no 
chcú zlepšiť jeho technický 
stav. Ako ukázala spomínaná 

štúdia, ktorú útvar predložil 
poslancom mestskej časti 
v decembri minulého roku, 
rekonštrukcia by si vyžiadala 
kompletnú opravu povrchov, 
nosných častí a oporných 
prvkov.

K funkčnosti pribudne 
oddychová funkcia
Architektky Jana Tartaľová 
a Eva Uherová v nej ale na 
základe odporúčania výboru 
mestskej časti riešili aj okolie 
schodiska. Podľa ich návrhu 
tam má vzniknúť priestor 
s prvkami zelene a poby-
tového mobiliáru, čo túto 
spojnicu dvoch obytných zón 
Martina povýši na príjemné 
miesto spojené s oddychom 
v prostredí zelene s pekným 
výhľadom na mesto a Martin-
ské hole. Štúdia navrhuje aj 
doriešiť prístupový chodník 
v Jahodníkoch, jeho šírko-
vé parametre a priestorové 
umiestnenie, vrátane rekon-
štrukcie povrchov a odvod-
nenia.

Čo všetko by mohla 
rekonštrukcia obsahovať
Povedzme si podrobnejšie, čo 
všetko by mohla rekonštruk-

cia obsahovať. Predovšetkým 
pôjde o vyriešenie nástup-
ného priestoru v dolnej časti 
schodiska, kde sa má vytvoriť 
oddychová zóna so sedením, 
trávou a stromom. Má ním 
byť pagaštan konský, ktorý 
má najmä medzi deťmi veľa 
priaznivcov.

Ďalej sa bude rekonštruk-
cia sústreďovať na schodisko 
a rampu pre kočíky a bicyk-
le, kde sa navrhuje výmena 
povrchov a bezpečnostných 
madiel, čo platí aj pre medzi-
podesty. Tam majú pribudnúť 
nové lavičky, smetné nádo-
by a ráta sa tu aj výsadbou 
vzrastlých stromov zabezpe-
čujúcich v lete tieň. Zeleň má 
pribudnúť aj v rámci stredo-
vého pásu medzi dnešným 
schodiskom a rampou. Mali 
by ho vyplniť suchomilné trá-
vy, trvalky a dreviny. Záhrad-
nícka úprava tohto priestoru 
zvýši atraktivitu prostredia, 
biodiverzitu a zlepší vsakova-
nie dažďovej vody. Štúdia na-
vrhuje aj úpravu existujúcej 
zelene v páse pozdĺž rampy. 
Dnes obmedzuje priechod-
nosť na nej a zasahuje do 
stožiarového osvetlenia.

K úprave schodov a okolia 
vedie ešte veľa krokov
Poslanci výboru mestskej 
časti Ľadoveň – Jahodníky – 
Tomčany sa s návrhmi štúdie 
stotožnili, považujú rekon-
štrukciu schodiska a revita-
lizáciu ich okolia za jednu zo 
svojich priorít a chcú sa do 
nich pustiť. No od plánov po 
jednotlivé stupne projektovej 
dokumentácie, možno aj ne-
vyhnutné zmeny navrhovanej 
štúdie až po samotné staveb-
né či záhradnícke práce je 
ešte veľmi dlhá cesta. Prvým 
a najdôležitejším krokom na 
nej bude majetkové vysporia-
danie pozemkov a druhým 
dôležitým aj hľadanie zdrojov 
financovania tohto plánu, 
čo sa ešte dnes časovo nedá 
ohraničiť.

Viera Legerská

MČ ĽADOVEŇ–JAHODNÍKY–TOMČANY:

Návrh rekonštrukcie schodiska spolu 
so zeleňou a prvkami, ktoré môžu byť 
súčasťou oddychového areálu jeho okolia. 
Vizualizácia: ÚHA

Stav schodiska dnes. Rekonštrukcia je 
nevyhnutná. Foto: ÚHA
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Mesto Martin má 
momentálne uzavreté 
dohody o partnerskej 
spolupráci s desiatimi 
mestami na troch kon-
tinentoch. Čo z nich má 
mesto a čo Martinča - 
nia?
 

Urobme si štatistiku. V prie-
behu rokov 1990 až 2023 
uzatvorilo mesto Martin 
dohody o partnerskej spolu-
práci s mestami Hoogeveen, 
Holandsko (1990), Jičín, 
Česká republika (1996), 
Kalisz, Poľsko (1997), Gotha, 
Nemecko (1997), Békéscsa-
ba, Maďarsko (1998, 2013), 
Báčsky Petrovec, Vojvodina, 
Srbsko (2004, 2015), Železno-
dorožnyj – Balašicha, Ruská 
federácia (2006, 2016, zruše-
né v roku 2022), Fargo, USA 
(2008), Ningbo, Čína (2014), 
Ribeira Grande, Azorské 
ostrovy, Portugalsko (2022) 
a Akureyri, Island (2023).

Aktuálne sa rokuje s Rijekou 
v Chorvátsku
Aktuálne sa rokuje o spolu-
práci s chorvátskou Rijekou 
a v roku 2020 poslanci schvá-
lili koncepciu a memorandum 
novej partnerskej zmluvy 
s mestami Independence/Su-
gan Creek z amerického štátu 
Missouri. Spoluprácu s Rije-
kou motivuje predovšetkým 
tamojšia slovenská komunita 
a potreba udržiavania slo-
venskej kultúry a zachovanie 
jazyka.

Po skončení pandémie koro-
navírusu, ktorá načas oddia-
lila formovanie vzájomných 
kontaktov, došlo v minulom 
roku k opakovaným stretnu-
tiam predstaviteľov matičné-
ho hnutia a samosprávy oboch 
miest. Záujem o sponzorskú 
podporu komunity prejavila 
martinská Neografia a črtajú 
sa aj možnosti spolupráce 
v podnikateľskej oblasti, 
cestovnom ruchu, výmenných 
pobytov študentov, stáží umel-

cov, rozvoji vzťahov na úseku 
kultúry, športu a napríklad aj 
tradičnej slovanskej gastronó-
mie.

Najstarší dátum má 
partnerská dohoda 
s Hoogeveenom
Hoci by sa o každom z podpísa-
ných partnerstiev dalo hovoriť 
dlho, načrime do rarít. Jednou 
z nich je najstaršia partnerská 
dohoda s holandským mestom 
Hoogeveen, ktorá bola pod-
písaná v roku 1990. Mimo-
chodom, Martin je jediným 
partnerským mestom Hooge-
veenu a jediným mestom zo 
Slovenska, ktoré má partnera 
v Holandskom kráľovstve.

Za vyše tri desiatky rokov 
sa spolupráca oboch miest 
zameriavala na sociálno-zdra-
votnú, kultúrno-umeleckú, 
podnikateľskú, environmen-
tálnu, výchovno-vzdelávaciu 
a cirkevnú oblasť. V ostatných 
rokoch sa vzájomné kontakty 
sústredili do spolupráce ume-

leckých škôl, stredných škôl 
a obchodných akadémií so 
zameraním na cestovný ruch 
a podnikanie.

V rokoch 2020–2023 sa sa-
mospráva Hoogeveenu ocitla 
v ťažkej finančnej situácii, 
došlo k personálnym zme-
nám a prerušeniu kontaktov. 
No podarilo sa ich obnoviť. 
K reštartu spolupráce prispela 
napríklad aj spoločná partici-
pácia na projektoch zamera-
ných na spoluprácu stredných 
škôl, firiem a samospráv – Tri-
ple Helix Princip aj s českým 
mestom Jičín.

V minulom roku už pokračo-
vala aj spolupráca kultúrnych, 
spoločenských a vzdelávacích 
inštitúcií, samospráv (Ob-
chodná akadémia v Martine, 
Masarykova obchodní aka-
demie v Jičíne, de Tambour 
v Hoogeveene, Masarykovo 
divadlo v Jičíne, Základná 
umelecká škola v Martine, 
Základní umelecká škola 
J. B. Foerstera v Jičíne, SCALA 
Hoogeveen) a uskutočnilo sa aj 
viacero pracovných rokovaní 
zameraných na prípravu pro-
jektov Bábkarstvo a Marke-
ting projekt II v Hoogeveene, 
Jičíne a v Martine.

Sever je chladný, naše 
vzťahy sú ale srdečné
A poďme na druhú stranu 
partnerského spektra – k naj-
novšej dohode mesta Martin 
a islandského mesta Akureyri. 
Podpísali ju v minulom roku. 
Je výsledkom viacročného 
zamerania sa nášho mesta na 
Island a Nórsko, keďže študen-
ti z týchto dvoch severských 
štátov študujú na Jesseniovej 
lekárskej fakulte UK a tvoria 
súčasť martinského prostre-
dia.

Spoluprácu s Islandom zača-
la fakulta už v roku 2012, keď 
sa prví 8 študenti zapísali na 
štúdium všeobecného lekár-
stva v anglickom jazyku. Vlani 
ich bolo v Martine už 179. 
V meste je Islanďanov viac, 

Partnerstvá Martina 
s mestami v zahraničí 
prinášajú svoje ovocie

Viaceré delegácie z partnerských miest sa 
zúčastnili aj na svätomartinských dňoch. 
Foto: archív mesta Martin
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lebo viacerí študenti tu žijú 
dlhodobo aj so svojimi rodin-
nými príslušníkmi a zapájali 
sa do kultúrneho i športového 
života.

Ako uvádza informatívna 
správa o spolupráci s partner-
skými mestami a zahraničím 
za rok 2023, ktorú nedávno 
vzalo na vedomie aj zastupiteľ-
stvo mesta, užšia spolupráca 
medzi Martinom a Akureyri 
sa iniciovala už v roku 2018, 
keď sa v rámci výzvy schémy 
EHP a Nórsko (EEA- Island 
Liechtenstein Norway Grants) 
podal spoločný projekt, 
ktorého výstupom bol krát-
ky film prezentujúci mesto 
Martin a JLF UK na Islande. 
V tom čase došlo aj k zblíženiu 
vedení oboch miest a po vzá-
jomných návštevách potvrdili 
obojstranné pozitívne stránky 
výmen študentov a organizo-
vanie spoločných športových, 
kultúrnych a vzdelávacích 
aktivít.

Ministerstvo zahraničných 
vecí Islandu rozhodlo o zria-
dení Honorárneho konzulátu 
Islandskej republiky v SR so 
sídlom v Martine, ktorý bol 
oficiálne otvorený 1. mája 
2019. Okrem lekárskej fakul-
ty v nasledujúcich rokoch sa 
prvotné kontakty s Akureyri 
nadviazali medzi Gymná-
ziom V. Paulinyho-Tótha 
v Martine a Akureyri Junior 
College a Slovenská národná 

knižnica prejavila záujem 
o fondy severskej literatúry, 
čo sú prvé praktické výstupy 
spolupráce oboch partner-
ských miest.

Vlaňajšok bol rokom čulých 
kontaktov
V minulom roku sa konalo 
viacero tradičných podujatí, 
ktoré prehĺbili martinské 
partnerstvá so zahraničím. 
Podstatná časť z nich sa udiala 
v rámci Dní sv. Martina, keď 
partnerské delegácie absol-
vovali, ale i pripravili viace-
ré podujatia – poznávacie, 
folklórne či gastronomické. 
Niektoré delegácie sa kontak-
tovali so svojimi partnermi. 
Zástupcovia Jičína a Hooge-
-veenu boli napríklad na 
obchodnej akadémii a venova-
li sa stredoškolským prak-
tickým projektom vo svojich 
mestách.

V máji sa v meste konali 
Turčianske hry mládeže aj 
so športovcami z Báčskeho 
Petrovca, nemeckej Gothy 
a českého Jičína. V júni 
v rámci Dní mesta Kalisz si 
svoje skúsenosti vymieňali 
kolektívy mestských polícií, 
v júli boli v Gothe turčianski 
regionálni umelci, podobne 
sa naši folkloristi prezentovali 
v auguste v Báčskom Petrovci, 
ale aj na ostrove Sao Miguel, 
čo bola premiéra účasti našej 
kultúrnej delegácie krátko po 

Viete? Neviete?
Kedy má silikónová dáma 
päť pohromade?
Keď si natiahne palčiaky.

Žiakovina
Nádcha je nebezpečná 
tým, že musíme mať 
vreckovku.

Čo-to o ...
- Mami, mňa už to sánko-
vanie nebaví!
- Ale, synček, si predsa 
na čerstvom vzduchu, 
nenariekaj a vytiahni ma 
zasa nahor.

Kvik
Prasa je v zime chránené 
dvierkami a zakáľačkou.

Šport
- Pán Pupiak, prečo ste 
zbili svoju ženu?
- Lebo my hokejisti máme 
zásadu „nedáš – dosta-
neš!“

Diabetici sú jedinými di-
vákmi, ktorým sa páči aj 
nemastný-neslaný hokej.

Medzi babkami
- Počula som, že k nám 
o týždeň príde zo severu 
studená vlna...
- No to som zvedavá, koľ-
ko bude stáť jedno klbko.

KOMENTÁRANINY
MILANA LECHANA

uzavretí partnerskej dohody 
s Riberia Grande.

Na čom stavia martinské 
partnerstvo
A aké sú novinky partnerskej 
spolupráce spriatelených 
miest? Vlani bol napríklad 
podaný na International 
Visegrad Fund medzinárodný 
projekt s názvom Bábkarstvo – 
kultúrne dedičstvo, ktoré nás 
spája. Hlavným žiadateľom 
bol Martin, partnermi sú zá-
kladné umelecké školy okrem 
Martina z Hoogeveenu, Jičína, 
Kalisza, Békescsaby, Báčskeho 
Petrovca a Gothy. Bábkarstvo 
v Česku a na Slovensku totiž 
v roku 2016 pribudlo na Repre-
zentatívny zoznam nehmot-
ného kultúrneho dedičstva 
ľudstva UNESCO. Projekt 
nebol vo fonde podporený, 
spolupráca niektorých základ-
ných umeleckých škôl napriek 
tomu pokračuje. Plánuje sa aj 
kooperácia na úrovni múzeí.

Martin sa spolu s niekoľký-
mi mestami v zahraničí zapojil 
aj do programu, ktorého 
hlavným zmyslom je podpora 
energetického prechodu do 
klimaticky neutrálnej stred-
nej Európy s dôrazom na bu-
dovy a verejnú infraštruktúru. 
Naše mesto v rámci tohto 
projektu chce pilotne testovať 
smart snímače a manažment 
riadenia vo vybranej verejnej 
budove. Viera Legerská

Vlani v novembri primátori podpísali Dohodu 
o medzinárodnej spolupráci medzi mestom 

Martin a mestom Akureyri.
Foto: archív mesta Martin
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Prvou premiérou SKD 
v Martine bol Verhaerenov 
Filip II. – 22. januára 1944. 
Osemdesiat rokov trvania 
profesionálnej scény v na-
šom meste si divadlo pripo-
menulo počas prvej februá-
rovej soboty v programe 
nazvanom Cirkus SKD.
 

Oslava bola určená najmä pre 
pozvaných hostí. Upravenú 
verziu približne trojhodi-
nového programu zaradí di-
vadlo do repertoáru a odpre-
zentuje ho ešte niekoľkokrát 
v rámci tejto sezóny. Aj o nej 
hovoríme s riaditeľom SKD 
Tiborom Kubičkom.

SKD v Martine vzniklo 
v roku 1944 ako druhé 
profesionálne na 
Slovensku. Čo vznik 
motivovalo?
Určite je to historicky vý-
znamná existencia a výrazné 
umelecké napredovanie Slo-

venského spevokolu, ktorý 
bol liahňou tradície ochot-
níctva v meste, ale aj vyspelé 
publikum a tiež Národný 
dom, teda vhodný priestor 
na profesionálnu prevádzku. 
Martin sa stal neprehliadnu-
teľným divadelným centrom. 
Reálna premena Slovenského 
spevokolu na profesionálne 
divadlo sa začala v štyridsia-
tych rokoch minulého storo-
čia vďaka osobnostiam, ako 
boli podpredseda Ústredia 
slovenských ochotníckych 
divadiel (ÚSOD) Ján Mar-
ták, redaktor časopisu Naše 
divadlo Ivan Thurzo, správ-
ca Matice slovenskej Jozef 
Cíger-Hronský, tajomník lite-
rárneho oddelenia Sloven-
ského rozhlasu Gabriel Rapoš 
a herec a režisér Andrej 
Bagar.

Traduje sa, že SKD nikto 
nezakladal zhora, vzniklo 
prirodzene. Ako sa to 
udialo?

Na základe žiadosti Ústredia 
slovenských ochotníckych 
divadiel o udelenie divadel-
nej koncesie. Udeliť ju mohlo 
vtedajšie ministerstvo vnút-
ra Slovenského štátu. Dôvod? 
Slovenský spevokol dosiahol 
už takú umeleckú úroveň, že 
nastal čas na profesionalizá-
ciu divadla.

Zachovali sa dokumenty 
o tomto procese?
Áno. A vieme ich ukázať aj 
návštevníkom nášho divadla. 
Pri príležitosti osláv 80. výro-
čia vzniku profesionálneho 
SKD sme v Dvorane Národ-
ného domu v spolupráci 
s Divadelným ústavom inšta-
lovali výstavu. Je venovaná 
významným osobnostiam 
slovenského divadla, ktoré 
sa svojou tvorbou zapísali 
do histórie SKD Martin – 
hercovi Jozefovi Kronerovi, 

Za týždeň dve premiéry – Cirkus SKD 
(3. 2.) a Doma – všade – dobre – najlep-
šie (26.–27. 1.) – obidve spojené, v súla-

de s dramaturgiou sezóny, s okrúhlym 
výročím SKD. František Výrostko 

a Eva Gašparová v autorskom debute 
režiséra Mariána Amslera Doma – vša-

de – dobre – najlepšie. 
Foto: Braňo Konečný

Kino Moskva: Kino Moskva: 
Mačka a pes: Bláznivé dob-
rodružstvá (15.–19. 2.), Madame 
Web (15.–17. 2.), Franta Mimo-
žemšťan (15.–19. 2.), Bob Marley: 
One Love (18. –19. 2.), Martinský 
OTAKU: Demon Slayer Víťazný 
rev (22.–26. 2.), Tancuj Matylda 
(22.–24. 2.), Miluje ma, nemi-
luje ma (14.2., 22.–24. 2.), Svet 
podľa môjho tatka (25. 2.), Zimné 
prázdniny (25.–26. 2.), Filmový 
klub KM: Blažine lekcie (26. 
2.), Martinský OTAKU: Laputa 
Nebeský zámek (29. 2.), Matka 
na úteku (29. 2., 1. – 4.3.), Duna. 
Časť druhá  (29. 2., 1. – 4.3.).
Slovenské komorné divadlo: 
Hekuba (17. 2.), Traja veteráni 
(20. 2.), Spaľovač mŕtvol (22. 
2.), Hráči (23. 2.), Zem pamätá 
(24. 2.), Divadelník (27. 2.), Zem 
pamätá (28. 2.), Doma – všade – 
dobre – najlepšie (29. 2.).
Party snow. Uskutoční sa na 
Martinských holiach 17. februá ra 
o 12.30 a 14. h. Vystúpia DJ EKG, 
Kali a Peter Pan.
Cineama. Vo výstavnej sieni 
TKS sa 26. februára o 17. h usku-
toční regionálne kolo celoštátnej 
súťaže a prehliadky amatérskej 
filmovej tvorby Cineama.
Ľ. S. (De)materializovaná. 
Repríza výstavy Ľuby Sajkalovej 
v Turčianskej galérii prezentuje 
najdôležitejšie diela autorky, 
potrvá do 24. 2.
Nová hora. Výstava v Turčian-
skej galérii predstavuje výsledok 
výskumu výtvarníčky Kataríny 
Vido Škamlovej, v ktorom rea-
guje na krajinu regiónu Turiec. 
Inštalovaná bude do 16. 3. 2024.
Paralelné svety. Výber 
z textilnej tvorby troch výtvar-
níčok - Blanky Cepkovej, Beáty 
Gerbócovej a Silvie Birkušovej je 
inštalovaný v Turčianskej galérii 
do 24. februára.
Slniečko v múzeu. Výstava 
v Literárnom múzeu SNK je od-
kazom na známy detský časopis, 
ktorého prvé číslo vyšlo takmer 
pred sto rokmi. Potrvá do mája.
Lenka Filipová. Koncert 
speváčky si nenechajte ujsť 
9. apríla. Uskutoční sa v kine 
Moskva o 18. h.  (VL)

KULTÚRNE MENU

Divadlo má osemdesiat 
rokov, z oslavy bude 
repertoárový titul
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JEDNOU VETOU

Pribinov kríž I. triedy pre 
Romana Poláka. Prezidentka 
Zuzana Čaputová odovzdala 
toto vyznamenanie režiséro-
vi, ktorý v rokoch 1984–1989 
pôsobil v Divadle SNP, za 
mimoriadne zásluhy o kultúr-
ny rozvoj SR v oblasti divadla, 
okrem iných režíroval aj v za-
hraničí oceňované inscenácie 
Dotyky a spojenia a Baal.

Kniha Turca 2023. Tur-
čianska knižnica vyhlásila už 
16. ročník čitateľskej ankety, 
súťažia v nej knihy späté s re-
giónom, témou alebo osobou 
autora, nominovať ich možno 
do 29. februára, hlasovať sa 

bude do 13. apríla, vyhlásenie 
výsledkov je naplánované na 
23. apríla.

Osudy VII. – Identita. Tur-
čianske kultúrne stredisko 
pripravilo cyklus fotodielní 
pre pacientov Psychiatrickej 
liečebne Sučany, v rámci 
ktorých môžu vyjadriť svoje 
pocity prostredníctvom 
kresby, tieňohry a fotografie, 
výstava ich prác je inštalova-
ná v priestoroch liečebne do 
4. júna.

Nové knihy v knižnici. 
Vďaka podpore Fondu na 
podporu umenia pribudnú 

v Turčianskej knižnici nové 
knihy v hodnote 8-tisíc eur.

Rozlúčka s rokom. Detský 
folklórny súbor Turiec už 
tradične na sklonku minu-
lého roku pripravil v Dome 
odborov Strojár rozlúčku 
s ním, a to hudobno-taneč-
ným programom, na ktorom 
privítal aj hosťa – DFS Kornič-
ka z Trenčína.

Venujem Turcu. Turčian-
ska knižnica vyhlásila XIX. 
ročník regionálnej súťaže 
vo vlastnej tvorbe detí vo 
veku 8–15 rokov a študen-
tov stredných škôl, súťažná 

poézia a próza majú byť späté 
s regiónom Turiec, uzávierka 
je 17. mája.
Postavené na vode. V Tur-
čianskom kultúrnom stredis-
ku je do 8.marca inštalovaná 
výstava akvarelov Daniely 
Tomkovej, ktorá sa tematicky 
venuje predovšetkým stvár-
ňovaniu prírodných scenérií 
a príbehov miest.

AMFO v Café Pasáž. Časť 
výstavnej kolekcie fotografií 
z minuloročnej súťaže a vý-
stavy AMFO 2023 môžete do 
konca februára vidieť v Café 
Pasáž.
 (VL)

režisérovi Milošovi Pietorovi 
a režisérovi, tiež riaditeľovi 
martinského divadla, Ivano-
vi Petrovickému. Časť výsta-
vy tvoria aj zdigitalizované 
a zväčšené dokumenty – text 
žiadosti o udelenie divadel-
nej koncesie, doklad o tom, 
čo treba k nej ešte doložiť, 
napríklad aj potvrdenie 
o árijskom pôvode riaditeľa 
divadla, či plán hospodárske-
ho zabezpečenia a umelecké-
ho smerovania divadla.

Vedeli ste, že tieto 
dokumenty existujú?
Ja som sa s nimi prvýkrát 
stretol v rámci výnimočnej 
výstavy, ktorú Divadelný 
ústav nainštaloval v priesto-
roch Bratislavského hradu 
v roku 2020 ku storočnici 
slovenského divadla. Patria 
k tomu vzácnejšiemu, čo 
výstava v Dvorane návštev-
níkom prináša. Diváci si ju 
budú môcť pozrieť minimál-
ne do konca marca.

Výstava je iba časťou 
podujatí, ktorými divadlo 
oslavuje svoje výročie. 
Druhou je Cirkus SKD, teda 
upravená verzia programu 
osláv. Bude v repertoári 
divadla. Na čo sa diváci 

budú môcť tešiť?
Bude to program vo viace-
rých blokoch. Tešiť sa môžu 
predovšetkým na stretnutie 
a diskusiu – s osobnosťami 
martinského divadla, nie-
len súčasnými, ale aj tými, 
ktorí odišli či už ako režiséri 
alebo herci do iných divadiel. 
Každá repríza bude zároveň 
aj originálom, hostí budeme 
obmieňať. Ďalej pôjde o koláž 
ukážok z inscenácií hier, kto-
ré divadlo uviedlo a odznie 
aj výber piesní z úspešných 
inscenácií. Pôjde o taký zá-
bavný prierez sezónami, ale 
aj o naznačenie budúcnosti 
divadla, čo chceme pod-
čiarknuť. A súčasťou bude aj 
zábavný divadelný kvíz.

Kto prípravu zastrešoval?
Je to kolektívne dielo súbo-
ru, zastrešuje ho umelecké 
vedenie divadla – umelecký 
šéf Lukáš Brutovský, drama-
turgovia Róbert Mankovecký 
a Miroslav Dacho. Výberom 
sa snažíme nielen zabávať, 
ale aj poukázať na úspešné 
inscenácie a trend, ktorým 
bolo naše divadlo známe. 
A síce, že vždy vedelo reži-
mom ukázať, na ktorej strane 
stojí. Začal sa už tým, že prvú 
protitotalitnú inscenáciu 

Verhaerenovho Filipa II. 
v réžii Andreja Bagara v roku 
1944 administratíva fašistic-
kého štátu zakázala a SKD 

Martin bolo nútené praktic-
ky od svojho vzniku bojovať 
o existenciu.

Viera Legerská

R24-02-01
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K rekonštrukcii priesto-
rov niekdajšej reštaurácie 
prispeli aj mnohí dobrovoľ-
níci z hokejového i kraso-
korčuliarskeho klubu.
 

Ešte pred pár rokmi sa tam 
jedlo a pilo, teraz sa tam ho-
kejové a korčuliarske nádeje 
pred tréningom rozcvičujú. Na 
zimnom štadióne, v priesto-
roch niekdajšej reštaurácie 

Gurmán, zriadila Správa 
športových zariadení mesta 
Martin (SŠZmM) rozcvičovňu. 
Tú už mladí športovci potre-
bovali ako soľ.

Neprišlo to však samo 
od seba, najskôr bolo treba 
priestory komplexne zreno-
vovať.

Nápad, ktorý sa ujal
„Už v čase, keď bolo jasné, že 
reštaurácia na zimnom šta-

dióne skončí, k čomu výrazne 
prispelo aj covidové obdobie, 
sme presne vedeli, čo s uvoľ-
neným priestorom urobíme. 
V osemdesiatych rokoch 
20. storočia tu bola menšia 
telocvičňa s rozcvičovňou 
a prišlo nám logické ju znovu 
obnoviť. Myšlienka sa zrodila 
u funkcionárov a trénerov 
hokejistov a sme veľmi radi, 
že sa ju podarilo pretaviť až do 
samotnej realizácie," pove-
dal Štefan Balošák, riaditeľ 
SŠZmM.

Tomáš Pšenka, predseda 
predstavenstva MHA Martin, 
podotkol, že najťažšie bolo za-
čať. „Dlhšie to aj trvalo, no keď 
sa konečne začalo, tak sme sa 
veľmi dobre rozbehli. Rozcvič-
ka je dôležitou súčasťou každé-
ho športovca, bez nej to naozaj 
nejde, a my sme veľmi radi, že 
sa jej môžeme naplno venovať 
vo vynovených priestoroch."

Neoceniteľná pomoc
K úprave a modernizácii 
priestorov výrazne prispeli 
aj rodičia športovcov, či už 
z MHA Martin alebo Kraso 
klubu Martin. Najprv bolo 

treba z niekdajšej reštaurácie 
všetko vypratať, vyčistiť ju 
a pripraviť na rekonštruk-
ciu. Veľká pomoc prišla aj od 
spoločnosti Kia Motors, ktorá 
v rámci svojho dobrovoľníc-
keho programu poskytla na 
jeden pracovný deň desať svo-
jich zamestnancov. Jeden z ro-
dičov, ktorý je na to odborník, 
sa pustil do inštalácie elektric-
kých rozvodov. Po dokončení 
rekonštrukcie sa zas všetko 
umývalo a upratovalo.

„Bez tejto pomoci by nám 
všetko trvalo dlhšie a bolo by 
to aj podstatne drahšie. Naozaj 
sa chcem všetkým pekne 
poďakovať za super odvedenú 
prácu. Výsledok vidíte sami, 
myslím, že sme všetci spokoj-
ní," povedal Štefan Balošák.

Správa športových zariade-
ní investovala do renovácie 
rozcvičovne a jej materiálneho 
vybavenia okolo 8 500 eur 
bez DPH. „Do budúcna ešte 
chceme vybudovať schodisko, 
ktoré prepojí rozcvičovňu 
s posilňovňou. Čo sa týka 
reštaurácie, tú plánujeme 
vybudovať pri výstavbe krčka, 
ktorý spojí hlavný štadión 
s tréningovým," dodal ešte na 
záver Štefan Balošák. 
 Roman Kopka

Po vianočných a novoročných 
prázdninách pokračovala 
4. kolom minifutbalová liga 
najmladších žiakov a žiačok 
okresu Martin. Po zápasoch 
v skupinách sa do finálovej 
časti 4. kola prebojovali tímy 
z Mudroňky (na fotografii), 
Hurbanky A a zo ZŠ Nade 
Hejnej.

Finálová časť bola tentoraz 
mimoriadne vyrovnaná a tým 
aj napínavá, každý gól bol veľ-
mi dôležitý. Mudroňkáči však 
dokázali tesne zdolať Hurban-
ku a to v súhrne s remízou so 
ZŠ Nade Hejnej rozhodlo o ich 
prvenstve v 4. kole. Vedú aj 
v priebežnom poradí.

Pripomeňme si, že do 
aktuálneho ročníka minifut-
balovej ligy žiakov a žiačok 

z okresu Martin sa prihlásilo 
12 družstiev a to: ZŠ s MŠ 
Hurbanova A, ZŠ P. Mudroňa, 
Evanjelická spojená škola, 
KZŠ s MŠ A. Bernoláka, ZŠ 
N. Hejnej, ZŠ J. Kronera, ZŠ 
s MŠ Priehradná, ZŠ Bystrič-

ka, ZŠ H. Zelinovej, Vrútky, 
ZŠ Košťany nad Turcom a ZŠ 
Turčianske Kľačany a ZŠ s MŠ 
Hurbanova B.

 
Výsledky finálovej skupiny: 
ZŠ P. Mudroňa – ZŠ N.Hejnej 

Rozvička v novej rozcvičovni na zimnom 
štadióne. Foto: archív SŠZmM

V minifutbalovej lige sa opäť darilo Mudroňke
0:0, ZŠ s MŠ Hurbanova – ZŠ 
P. Mudroňa 1:2, ZŠ N. Hejnej – 
ZŠ s MŠ Hurbanova 1:1.

Poradie 4. kola: 1. Mudroň-
ka – 3 body, 2. ZŠ N. Hejnej – 2 
body, 3. Hurbanka – 1 bod.

Zostava víťazného tímu: 
Matej Koniar, Max Braun, To-
máš Grusman, Jakub Krivánek, 
Martin Mičko, František Vor-
čák, Jakub Ondroušek, Mikhaj-
lo Kelemen, Katarína Jesenská 
a Zuzana Grajciarová.

Priebežné poradie po 
4. kole: 1. Mudroňka, 2. 
Hurbanka A, 3. Evanjelická, 4. 
N. Hejnej, 5. Košťany nad Tur-
com, 6. Hurbanka B, 7. Bystrič-
ka, 8. Bernoláčka, 9. Kronerka, 
10. Turč. Kľačany, 11. H. Zelino-
vej, Vrútky, 12. Priehradná.

(KP, BH, )

Rozcvičovňa na zimnom 
štadióne už nie je len 
snom, ale realitou
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Počas zimnej prestávky bolo 
treba po odchode Norberta 
Guľu v klube riešiť prioritne 
trénerskú otázku. V tomto 
čase však dochádza aj ku 
zmenám v kádri.
 

Martinskí futbalisti sa už 
pár týždňov pripravujú na 
jarnú časť sezóny. Začne sa 

v sobotu 2. marca a Fomat na 
Pltníkoch privíta Nové Mesto 
nad Váhom. A má mu čo 
oplácať, keďže na jeho pôde 
prehral 0:2. Jeseň však bola 
z pohľadu výsledkov i herné-

ho prejavu vydarená, zve-
renci trénera Norberta Guľu 
zimujú na peknom 4. mieste 
so ziskom 25 bodov.

Skúsený kormidelník, kto-
rého rukopis na hre mužstva 
bol neodškriepiteľný, už na 
lavičke Martina sedieť nebu-
de, ešte na konci minulého 
roku prijal ponuku viesť dru-
holigové Pohronie. Funkcio-
nári Fomatu tak museli ešte 
pred štartom zimnej prípra-
vy riešiť trénerskú otázku. 

Napokon padlo rozhodnu-
tie, že realizačný tím mana-
žérsky zastreší Andrej Ro-
mančík a jeho súčasťou bude 
naďalej tréner Michal Hanek, 
aby sa zachovalo nielen 
prepojenie prvého mužstva 
so staršími dorastencami, ale 
aj nastavená herná filozofia 
z jesennej časti. Do reali-
začného tímu pribudol Erik 
Sedúch, naposledy pôsobiaci 
v Kysuckom Novom Meste 
a brankárov, tak ako doteraz, 
bude mať na starosti Bra-
nislav Rzeszoto.

Zmeny, ako to už počas 
zimnej prestávky býva, 
nastali aj v hráčskom kádri. 
Mužstvo opustil mladý 
Andrej Mojžiš, ktorý sa po 
zranení dostal v Martine 
do výbornej formy a bol aj 
najlepším strelcom tímu 

so siedmimi gólmi. Dostal 
ponuku od druholigového 
Púchova a je pochopiteľné, že 
ju akceptoval. 

Na jar si martinský dres 
už neoblečie ani brankár 
Stanislav Holeš, ktorý odišiel 
za prácou do Belgicka. No 
a napokon domov do Karvi-
nej odišiel i Lukáš Dadák.

Naopak, Fomat posilnia 
brankár Peter Ďuríček z Tep-
ličky nad Váhom a Rastislav 
Girman z Kysuckého Nového 
Mesta. Na skúške z Bystričky 
je Daniel Kliuchikov a Patrik 
Cíger. 

Zaujímavosťou je, že v zá-
pase proti druholigovému 
Dolnému Kubínu, ktorý naši 
chlapci vyhrali 1:0, nastúpili 
mladučkí Brazílčania Bruno 
Oliveira a Bruno Razcuk. 
Tí, ak trénerov zaujmú, by 
pomohli najmä starším do-
rastencom, ktorí budú na jar 
bojovať o postup do najvyššej 
slovenskej súťaže.

Okrem spomínaného 
zápasu s Dolným Kubínom, 
Martinčania v príprave hrali 
s devätnástkou Ružomberka 
1:1 a naposledy sa v sobotu 
predstavili v súboji s devät-
nástkou Podbrezovej a po 
dvoch góloch Kliuchikova, 
Girmana a Satinu vyhrali 4:1.

Roman Kopka

Druhá hokejová liga, v kto-
rej hrá premiérovo aj MHA 
Martin, sa nezadržiteľne 
blíži k rozhodujúcej časti 
sezóny.
 

Zverenci trénera Andreja 
Novotného naposledy vyhrali 
v Kežmarku 7:5 a pred po-
sledným zápasom nadstavby 

boli v tabuľke na 4. mieste 
s 15 bodmi, pričom na vedúci 
Púchov strácali len 3 body.

S kým budú Martinčania 
v 1. kole play off hrať, je stále 
otvorené, odpoveď spoznáme 
v sobotu 17. februára po zápa-
se s Bardejovom. Jedno je isté, 
v hre je viacero alternatív.

Pred play off sa zvyknú 
mužstvá posilniť. Termín, 

dokedy tak môžu ešte uro-
biť, je 15. február, čo už je po 
uzávierke tohto vydania, a tak 
vám horúce novinky mo-
mentálne nevieme oznámiť. 
Každopádne, MHA Martin 
v novom roku posilnili niek-
dajší extraligoví hráči – útoč-
ník Tomáš Klempa a obranca 
Juraj Cebák. Klub sa netajil 
ambíciou ešte nejaké posily 

získať, a to na každý post, 
ale je to aj otázka financií. 
Faktom tiež je, že do najniž-
šej hokejovej ligy sa kvalitní 
hráči logicky nehrnú.

Prvé kolo play off sa začne 
v sobotu 24. februára, hrá sa 
na tri víťazné zápasy. Verme, 
že naši chlapci sa dostanú čo 
najďalej.

(KP)

Hokejisti už myslia na play off, súpera ešte nepoznajú

Proti Dolnému Kubínu sa strelecky 
presadil Jakub Kračmer. Jeho presný 
zásah zabezpečil Martinčanom víťaz-

stvo. Ilustračné foto: Radko Coufal

Fomat už ladí formu
na jarnú časť III. ligy
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